
CHAMBRE-5E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

CRABV 55 COM 1038 

 

CRABV 55 COM 1038 

CHAMBRE DES REPRÉSENTANTS  

DE BELGIQUE 

BELGISCHE KAMER VAN  

VOLKSVERTEGENWOORDIGERS 

COMPTE RENDU ANALYTIQUE BEKNOPT VERSLAG 

Commission de l'Économie, de la Protection 
des consommateurs et de l'Agenda 

numérique 

Commissie voor Economie, 
Consumentenbescherming en Digitale 

Agenda 

Mercredi Woensdag 

22-03-2023 22-03-2023 

Après-midi Namiddag 

  

 

 
 



 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

N-VA Nieuw-Vlaamse Alliantie 

Ecolo-Groen Ecologistes Confédérés pour  l’organisation de luttes originales – Groen 

PS Parti Socialiste 

VB Vlaams Belang 

MR Mouvement Réformateur 

CD&V Christen-Democratisch en Vlaams 

PVDA-PTB Partij van de Arbeid van België – Parti du Travail de Belgique 

Open Vld Open Vlaamse Liberalen en Democraten 

Vooruit  Vooruit 

Les Engagés Les Engagés 

DéFI Démocrate Fédéraliste Indépendant 

INDEP-ONAFH Indépendant - Onafhankelijk 

 

Abréviations dans la numérotation des publications : Afkortingen bij de nummering van de publicaties : 

DOC 55 0000/000  Document parlementaire de la 55e législature, suivi du n° de 
base et du n° consécutif 

DOC 55 0000/000  Parlementair stuk van de 55e zittingsperiode + basisnummer en 
volgnummer 

QRVA Questions et Réponses écrites QRVA Schriftelijke Vragen en Antwoorden 

CRIV Version provisoire du Compte Rendu Intégral CRIV Voorlopige versie van het Integraal Verslag 

CRABV Compte Rendu Analytique CRABV Beknopt Verslag 

CRIV Compte Rendu Intégral, avec, à gauche, le compte rendu 
intégral définitif et, à droite, le compte rendu analytique traduit 
des interventions (avec les annexes) 

CRIV Integraal Verslag, met links het definitieve integraal verslag en 
rechts het vertaalde beknopt verslag van de toespraken (met de 
bijlagen) 

PLEN Séance plénière PLEN Plenum 

COM Réunion de commission COM Commissievergadering 

MOT Motions déposées en conclusion d’interpellations (papier beige) MOT Moties tot besluit van interpellaties (op beigekleurig papier) 

 

Publications officielles éditées par la Chambre des représentants 
Commandes : 
Place de la Nation 2 
1008 Bruxelles 
Tél. : 02/ 549 81 60 
Fax : 02/549 82 74 
www.lachambre.be 
e-mail : publications@lachambre.be 

Officiële publicaties, uitgegeven door de Kamer van volksvertegenwoordigers 
Bestellingen : 

Natieplein 2 
1008 Brussel 

Tel. : 02/ 549 81 60 
Fax : 02/549 82 74 

www.dekamer.be 
e-mail : publicaties@dekamer.be 



CRABV 55 COM 1038 22/03/2023  

 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

i 

 
 
SOMMAIRE  INHOUD  

    
Questions jointes de 1 Samengevoegde vragen van 1 
    
- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, 
Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "La lettre de la Commission 
européenne sur la réforme des pensions" 
(55033773C) 

1 - Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, 
Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "De brief van de Europese Commissie over de 
pensioenhervorming" (55033773C) 

1 

    
- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, 
Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "Le retard de la demande de 
versement relative à la FRR" (55033996C) 

1 - Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, 
Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "De vertraging van de betalingsaanvraag 
inzake het RRF" (55033996C) 

1 

    
- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, 
Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "La rencontre entre le 
gouvernement et la Commission européenne à 
propos de la réforme des pensions" (55034080C) 

1 - Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, 
Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "De ontmoeting tussen de regering en de 
Europese Commissie over de 
pensioenhervorming" (55034080C) 

1 

    
- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, 
Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "La transparence concernant le 
Plan national pour la reprise et la résilience" 
(55034516C) 

1 - Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, 
Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "De transparantie inzake het Nationaal Plan 
voor Herstel en Veerkracht" (55034516C) 

1 

    
- Mathieu Bihet à Thomas Dermine (Relance, 
Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "Une communication peu 
transparente" (55035005C) 

1 - Mathieu Bihet aan Thomas Dermine (Relance, 
Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "De weinig transparante communicatie" 
(55035005C) 

1 

    
- Marco Van Hees à Thomas Dermine (Relance, 
Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "Le P.-V. secret de la réunion avec 
la Commission européenne" (55035135C) 

1 - Marco Van Hees aan Thomas Dermine (Relance, 
Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "Het geheime pv van de vergadering met de 
Europese Commissie" (55035135C) 

1 

Orateurs: Sander Loones, Marco Van Hees, 
Thomas Dermine, secrétaire d'État pour la 

Relance et les Investissements stratégiques, 
chargé de la Politique scientifique, adjoint au 
ministre de l'Économie et du Travail 

 Sprekers: Sander Loones, Marco Van Hees, 
Thomas Dermine, staatssecretaris voor 

Relance en Strategische lnvesteringen, belast 
met Wetenschapsbeleid, toegevoegd aan de 
minister van Economie en Werk 

 

    
Question de Sander Loones à Thomas Dermine 
(Relance, Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "La soutenabilité financière des 
finances publiques" (55034081C) 

5 Vraag van Sander Loones aan Thomas Dermine 
(Relance, Strategische Investeringen en 
Wetenschapsbeleid) over "De financiële 
houdbaarheid van de overheidsfinanciën" 
(55034081C) 

5 

Orateurs: Sander Loones, Thomas Dermine, 

secrétaire d'État pour la Relance et les 
Investissements stratégiques, chargé de la 
Politique scientifique, adjoint au ministre de 
l'Économie et du Travail 

 Sprekers: Sander Loones, Thomas Dermine, 

staatssecretaris voor Relance en Strategische 
lnvesteringen, belast met Wetenschapsbeleid, 
toegevoegd aan de minister van Economie en 
Werk 

 

    
Question de Sander Loones à Thomas Dermine 
(Relance, Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "Les répercussions financières de 
l'augmentation des taux d'intérêt" (55034082C) 

6 Vraag van Sander Loones aan Thomas Dermine 
(Relance, Strategische Investeringen en 
Wetenschapsbeleid) over "De financiële impact 
van de stijgende rentes" (55034082C) 

6 

Orateurs: Sander Loones, Thomas Dermine, 

secrétaire d'État pour la Relance et les 
Investissements stratégiques, chargé de la 
Politique scientifique, adjoint au ministre de 
l'Économie et du Travail 

 Sprekers: Sander Loones, Thomas Dermine, 

staatssecretaris voor Relance en Strategische 
lnvesteringen, belast met Wetenschapsbeleid, 
toegevoegd aan de minister van Economie en 
Werk 

 

    



 22/03/2023 CRABV 55 COM 1038 
 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

ii 

Question de Sander Loones à Thomas Dermine 
(Relance, Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "La nécessité d'entreprendre des 
réformes pour promouvoir la croissance 
économique" (55034083C) 

7 Vraag van Sander Loones aan Thomas Dermine 
(Relance, Strategische Investeringen en 
Wetenschapsbeleid) over "De noodzaak aan 
hervormingen om economische groei te realiseren" 
(55034083C) 

7 

Orateurs: Sander Loones, Thomas Dermine, 

secrétaire d'État pour la Relance et les 
Investissements stratégiques, chargé de la 
Politique scientifique, adjoint au ministre de 
l'Économie et du Travail 

 Sprekers: Sander Loones, Thomas Dermine, 

staatssecretaris voor Relance en Strategische 
lnvesteringen, belast met Wetenschapsbeleid, 
toegevoegd aan de minister van Economie en 
Werk 

 

    
Question de Sander Loones à Thomas Dermine 
(Relance, Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "La nécessité de réfléchir aux 
structures de l'État" (55034084C) 

8 Vraag van Sander Loones aan Thomas Dermine 
(Relance, Strategische Investeringen en 
Wetenschapsbeleid) over "De noodzaak om na te 
denken over de staatsstructuren" (55034084C) 

8 

Orateurs: Sander Loones, Thomas Dermine, 

secrétaire d'État pour la Relance et les 
Investissements stratégiques, chargé de la 
Politique scientifique, adjoint au ministre de 
l'Économie et du Travail 

 Sprekers: Sander Loones, Thomas Dermine, 

staatssecretaris voor Relance en Strategische 
lnvesteringen, belast met Wetenschapsbeleid, 
toegevoegd aan de minister van Economie en 
Werk 

 

    
Questions jointes de 8 Samengevoegde vragen van 8 
    
- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, 
Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "Le nom "Fédération Wallonie-
Bruxelles"" (55034085C) 

8 - Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, 
Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "De naam 'Federatie Wallonië-Brussel'" 
(55034085C) 

8 

    
- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, 
Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "La dignité des Wallons" 
(55034086C) 

8 - Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, 
Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "De Waalse waardigheid" (55034086C) 

8 

    
- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, 
Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "Une politique saine au niveau 
financier en Wallonie" (55034087C) 

8 - Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, 
Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "Een financieel gezond beleid in Wallonië" 
(55034087C) 

8 

    
- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, 
Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "Les différences entre la Flandre et 
la Wallonie" (55034088C) 

8 - Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, 
Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "De verschillen tussen Vlaanderen en 
Wallonië" (55034088C) 

8 

Orateurs: Sander Loones, Thomas Dermine, 

secrétaire d'État pour la Relance et les 
Investissements stratégiques, chargé de la 
Politique scientifique, adjoint au ministre de 
l'Économie et du Travail 

 Sprekers: Sander Loones, Thomas Dermine, 

staatssecretaris voor Relance en Strategische 
lnvesteringen, belast met Wetenschapsbeleid, 
toegevoegd aan de minister van Economie en 
Werk 

 

    
Question de Roberto D'Amico à Thomas Dermine 
(Relance, Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "Le plan de relance et l’extension 
du métro à Charleroi" (55034179C) 

9 Vraag van Roberto D'Amico aan Thomas Dermine 
(Relance, Strategische Investeringen en 
Wetenschapsbeleid) over "Het herstelplan en de 
uitbreiding van de metro in Charleroi" (55034179C) 

9 

Orateurs: Roberto D'Amico, Thomas 
Dermine, secrétaire d'État pour la Relance et 

les Investissements stratégiques, chargé de la 
Politique scientifique, adjoint au ministre de 
l'Économie et du Travail 

 Sprekers: Roberto D'Amico, Thomas 
Dermine, staatssecretaris voor Relance en 

Strategische lnvesteringen, belast met 
Wetenschapsbeleid, toegevoegd aan de 
minister van Economie en Werk 

 

    
Question de Sander Loones à Thomas Dermine 
(Relance, Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "Le nouveau rapport du Comité de 
monitoring" (55035063C) 

10 Vraag van Sander Loones aan Thomas Dermine 
(Relance, Strategische Investeringen en 
Wetenschapsbeleid) over "Het nieuwe rapport van 
het Monitoringcomité" (55035063C) 

10 

Orateurs: Sander Loones, Thomas Dermine, 

secrétaire d'État pour la Relance et les 
Investissements stratégiques, chargé de la 
Politique scientifique, adjoint au ministre de 

 Sprekers: Sander Loones, Thomas Dermine, 

staatssecretaris voor Relance en Strategische 
lnvesteringen, belast met Wetenschapsbeleid, 
toegevoegd aan de minister van Economie en 

 



CRABV 55 COM 1038 22/03/2023  

 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

iii 

l'Économie et du Travail Werk 
    

Question de Melissa Depraetere à Alexia Bertrand 
(Budget et Protection des consommateurs) sur "La 
tarification dynamique" (55034257C) 

10 Vraag van Melissa Depraetere aan Alexia Bertrand 
(Begroting en Consumentenbescherming) over 
"Dynamic pricing" (55034257C) 

10 

Orateurs: Melissa Depraetere, présidente du 
groupe Vooruit, Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État au Budget et à la Protection des 
consommateurs, adjointe au ministre de la 
Justice et de la Mer du Nord 

 Sprekers: Melissa Depraetere, voorzitster van 
de Vooruit-fractie, Alexia Bertrand, 

staatssecretaris voor Begroting en 
Consumentenbescherming, toegevoegd aan 
de minister van Justitie en Noordzee 

 

    
Question de Melissa Depraetere à Alexia Bertrand 
(Budget et Protection des consommateurs) sur 
"Les cartes de commerçant ambulant" 
(55034858C) 

11 Vraag van Melissa Depraetere aan Alexia Bertrand 
(Begroting en Consumentenbescherming) over 
"Leurkaarten" (55034858C) 

11 

Orateurs: Melissa Depraetere, présidente du 
groupe Vooruit, Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État au Budget et à la Protection des 
consommateurs, adjointe au ministre de la 
Justice et de la Mer du Nord 

 Sprekers: Melissa Depraetere, voorzitster van 
de Vooruit-fractie, Alexia Bertrand, 

staatssecretaris voor Begroting en 
Consumentenbescherming, toegevoegd aan 
de minister van Justitie en Noordzee 

 

    
Questions jointes de 12 Samengevoegde vragen van 12 
    
- Anneleen Van Bossuyt à Alexia Bertrand (Budget 
et Protection des consommateurs) sur "L'accord de 
consommation Énergie" (55035245C) 

12 - Anneleen Van Bossuyt aan Alexia Bertrand 
(Begroting en Consumentenbescherming) over 
"Het consumentenakkoord Energie" (55035245C) 

12 

    
- Kris Verduyckt à Alexia Bertrand (Budget et 
Protection des consommateurs) sur "L'accord de 
consommation Énergie" (55035406C) 

12 - Kris Verduyckt aan Alexia Bertrand (Begroting en 
Consumentenbescherming) over "Het 
consumentenakkoord Energie" (55035406C) 

12 

    
- Roberto D'Amico à Alexia Bertrand (Budget et 
Protection des consommateurs) sur "Des contrats 
d'énergie fixes obligatoires" (55035374C) 

12 - Roberto D'Amico aan Alexia Bertrand (Begroting 
en Consumentenbescherming) over "Verplichte 
vaste energiecontracten" (55035374C) 

12 

Orateurs: Anneleen Van Bossuyt, Kris 
Verduyckt, Roberto D'Amico, Alexia 
Bertrand, secrétaire d'État au Budget et à la 

Protection des consommateurs, adjointe au 
ministre de la Justice et de la Mer du Nord 

 Sprekers: Anneleen Van Bossuyt, Kris 
Verduyckt, Roberto D'Amico, Alexia 
Bertrand, staatssecretaris voor Begroting en 

Consumentenbescherming, toegevoegd aan 
de minister van Justitie en Noordzee 

 

    
Questions jointes de 14 Samengevoegde vragen van 14 
    
- Anneleen Van Bossuyt à Alexia Bertrand (Budget 
et Protection des consommateurs) sur "La vente en 
porte-à-porte de contrats d'énergie" (55035246C) 

14 - Anneleen Van Bossuyt aan Alexia Bertrand 
(Begroting en Consumentenbescherming) over 
"De deur-aan-deurverkoop van energiecontracten" 
(55035246C) 

14 

    
- Kris Verduyckt à Alexia Bertrand (Budget et 
Protection des consommateurs) sur "L'interdiction 
de vendre des contrats énergétiques en porte-à-
porte" (55035407C) 

14 - Kris Verduyckt aan Alexia Bertrand (Begroting en 
Consumentenbescherming) over "Het verbod op 
deur-aan-deurverkoop van energiecontracten" 
(55035407C) 

14 

Orateurs: Anneleen Van Bossuyt, Kris 
Verduyckt, Alexia Bertrand, secrétaire d'État 

au Budget et à la Protection des 
consommateurs, adjointe au ministre de la 
Justice et de la Mer du Nord 

 Sprekers: Anneleen Van Bossuyt, Kris 
Verduyckt, Alexia Bertrand, staatssecretaris 

voor Begroting en Consumentenbescherming, 
toegevoegd aan de minister van Justitie en 
Noordzee 

 

    
Question de Leslie Leoni à Alexia Bertrand (Budget 
et Protection des consommateurs) sur "Le 
démarchage téléphonique abusif et la liste "Do not 
call me"" (55035376C) 

17 Vraag van Leslie Leoni aan Alexia Bertrand 
(Begroting en Consumentenbescherming) over 
"Wanpraktijken op het vlak van telemarketing en de 
Bel-me-niet-meer-lijst" (55035376C) 

17 

Orateurs: Leslie Leoni, Alexia Bertrand, 

secrétaire d'État au Budget et à la Protection 
des consommateurs, adjointe au ministre de la 
Justice et de la Mer du Nord 

 Sprekers: Leslie Leoni, Alexia Bertrand, 

staatssecretaris voor Begroting en 
Consumentenbescherming, toegevoegd aan 
de minister van Justitie en Noordzee 

 



 22/03/2023 CRABV 55 COM 1038 
 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

iv 

    
Question de Georges Dallemagne à Alexia 
Bertrand (Budget et Protection des 
consommateurs) sur "Les communications 
téléphoniques indésirables" (55035405C) 

18 Vraag van Georges Dallemagne aan Alexia 
Bertrand (Begroting en 
Consumentenbescherming) over "Ongewenste 
telefoonoproepen" (55035405C) 

18 

Orateurs: Georges Dallemagne, Alexia 
Bertrand, secrétaire d'État au Budget et à la 

Protection des consommateurs, adjointe au 
ministre de la Justice et de la Mer du Nord 

 Sprekers: Georges Dallemagne, Alexia 
Bertrand, staatssecretaris voor Begroting en 

Consumentenbescherming, toegevoegd aan 
de minister van Justitie en Noordzee 

 

    
Question de Leslie Leoni à Petra De Sutter (VPM 
Fonction publique et Entreprises publiques, 
Télécoms et Poste) sur "Le prix élevé des 
télécommunications en Belgique" (55033899C) 

19 Vraag van Leslie Leoni aan Petra De Sutter (VEM 
Ambtenarenzaken en Overheidsbedrijven, 
Telecommunicatie en Post) over "De hoge 
telecomprijzen in België" (55033899C) 

19 

Orateurs: Leslie Leoni, Petra De Sutter, vice-

première ministre et ministre de la Fonction 
publique, des Entreprises publiques, des 
Télécommunications et de la Poste 

 Sprekers: Leslie Leoni, Petra De Sutter, vice-

eersteminister en minister van 
Ambtenarenzaken, Overheidsbedrijven, 
Telecommunicatie en Post 

 

    
Questions jointes de 20 Samengevoegde vragen van 20 
    
- Erik Gilissen à Petra De Sutter (VPM Fonction 
publique et Entreprises publiques, Télécoms et 
Poste) sur "Les réseaux mobiles" (55034483C) 

20 - Erik Gilissen aan Petra De Sutter (VEM 
Ambtenarenzaken en Overheidsbedrijven, 
Telecommunicatie en Post) over "De mobiele 
netwerken" (55034483C) 

20 

    
- Marianne Verhaert à Petra De Sutter (VPM 
Fonction publique et Entreprises publiques, 
Télécoms et Poste) sur "La couverture mobile dans 
les trains" (55035110C) 

20 - Marianne Verhaert aan Petra De Sutter (VEM 
Ambtenarenzaken en Overheidsbedrijven, 
Telecommunicatie en Post) over "De mobiele 
dekking in de treinen" (55035110C) 

20 

Orateurs: Erik Gilissen, Marianne Verhaert, 
Petra De Sutter, vice-première ministre et 

ministre de la Fonction publique, des 
Entreprises publiques, des 
Télécommunications et de la Poste 

 Sprekers: Erik Gilissen, Marianne Verhaert, 
Petra De Sutter, vice-eersteminister en 

minister van Ambtenarenzaken, 
Overheidsbedrijven, Telecommunicatie en Post 

 

    
Question de Erik Gilissen à Petra De Sutter (VPM 
Fonction publique et Entreprises publiques, 
Télécoms et Poste) sur "Le libre choix d'un modem" 
(55034527C) 

22 Vraag van Erik Gilissen aan Petra De Sutter (VEM 
Ambtenarenzaken en Overheidsbedrijven, 
Telecommunicatie en Post) over "De vrije keuze 
van een modem" (55034527C) 

22 

Orateurs: Erik Gilissen, Petra De Sutter, vice-

première ministre et ministre de la Fonction 
publique, des Entreprises publiques, des 
Télécommunications et de la Poste 

 Sprekers: Erik Gilissen, Petra De Sutter, vice-

eersteminister en minister van 
Ambtenarenzaken, Overheidsbedrijven, 
Telecommunicatie en Post 

 

    
Question de Robby De Caluwé à Petra De Sutter 
(VPM Fonction publique et Entreprises publiques, 
Télécoms et Poste) sur "Les zones blanches" 
(55034832C) 

23 Vraag van Robby De Caluwé aan Petra De Sutter 
(VEM Ambtenarenzaken en Overheidsbedrijven, 
Telecommunicatie en Post) over "De witte zones" 
(55034832C) 

23 

Orateurs: Robby De Caluwé, Petra De Sutter, 

vice-première ministre et ministre de la 
Fonction publique, des Entreprises publiques, 
des Télécommunications et de la Poste 

 Sprekers: Robby De Caluwé, Petra De Sutter, 

vice-eersteminister en minister van 
Ambtenarenzaken, Overheidsbedrijven, 
Telecommunicatie en Post 

 

    
Question de Kathleen Verhelst à Petra De Sutter 
(VPM Fonction publique et Entreprises publiques, 
Télécoms et Poste) sur "Le dossier de la 5G" 
(55035384C) 

24 Vraag van Kathleen Verhelst aan Petra De Sutter 
(VEM Ambtenarenzaken en Overheidsbedrijven, 
Telecommunicatie en Post) over "Het 5G-dossier" 
(55035384C) 

24 

Orateurs: Kathleen Verhelst, Petra De Sutter, 

vice-première ministre et ministre de la 
Fonction publique, des Entreprises publiques, 
des Télécommunications et de la Poste 

 Sprekers: Kathleen Verhelst, Petra De Sutter, 

vice-eersteminister en minister van 
Ambtenarenzaken, Overheidsbedrijven, 
Telecommunicatie en Post 

 



CRABV 55 COM 1038 22/03/2023  

 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

1 

 
 

Commission de l'Économie, de la 
Protection des consommateurs et de 

l'Agenda numérique 

Commissie voor Economie, 
Consumentenbescherming en 

Digitale Agenda 
 

du 

 

MERCREDI 22 mars 2023 

 
Après-midi 

 
______ 

 

 

van 

 

WOENSDAG 22 maart 2023 

 
Namiddag 

 
______ 

 
 
 
 
La réunion publique de commission est ouverte à 
14 h 36 par M. Albert Vicaire, président. 
 
 
Le texte en italique est le résumé de la question 
préalablement posée. 
 

De openbare commissievergadering wordt geopend 
om 14.36 uur en voorgezeten door de heer Albert 
Vicaire. 
 
De cursieve tekst is een samenvatting van de tekst 
die de vraagsteller vooraf heeft ingediend.  
 

01 Questions jointes de 

- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, 
Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "La lettre de la Commission 
européenne sur la réforme des pensions" 
(55033773C) 
- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, 
Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "Le retard de la demande de 
versement relative à la FRR" (55033996C) 
- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, 
Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "La rencontre entre le 
gouvernement et la Commission européenne à 
propos de la réforme des pensions" (55034080C) 
- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, 
Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "La transparence concernant le 
Plan national pour la reprise et la résilience" 
(55034516C) 
- Mathieu Bihet à Thomas Dermine (Relance, 
Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "Une communication peu 
transparente" (55035005C) 
- Marco Van Hees à Thomas Dermine (Relance, 
Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "Le P.-V. secret de la réunion 
avec la Commission européenne" (55035135C) 
 

01 Samengevoegde vragen van 

- Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, 
Strategische Investeringen en 
Wetenschapsbeleid) over "De brief van de 
Europese Commissie over de 
pensioenhervorming" (55033773C) 
- Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, 
Strategische Investeringen en 
Wetenschapsbeleid) over "De vertraging van de 
betalingsaanvraag inzake het RRF" (55033996C) 
- Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, 
Strategische Investeringen en 
Wetenschapsbeleid) over "De ontmoeting tussen 
de regering en de Europese Commissie over de 
pensioenhervorming" (55034080C) 
- Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, 
Strategische Investeringen en 
Wetenschapsbeleid) over "De transparantie 
inzake het Nationaal Plan voor Herstel en 
Veerkracht" (55034516C) 
- Mathieu Bihet aan Thomas Dermine (Relance, 
Strategische Investeringen en 
Wetenschapsbeleid) over "De weinig 
transparante communicatie" (55035005C) 
- Marco Van Hees aan Thomas Dermine (Relance, 
Strategische Investeringen en 
Wetenschapsbeleid) over "Het geheime pv van de 
vergadering met de Europese Commissie" 
(55035135C) 
 

01.01  Sander Loones (N-VA): Comme on le sait, le 

versement de la première tranche de 850 millions 
d'euros provenant de la facilité pour la reprise et la 
résilience est lié au dossier des pensions. Le 

01.01  Sander Loones (N-VA): Zoals bekend is de 

uitbetaling van de eerste tranche van 
850 miljoen euro uit de herstel- en 
veerkrachtfaciliteit gekoppeld aan het 
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secrétaire d'État peut-il préciser l'ampleur du défi? 
Selon la secrétaire d'État au Budget, l'effort à réaliser 
est de l'ordre de 1,2 %. Parle-t-elle au nom du 
gouvernement? 
 
 
La première demande de versement aurait 
normalement dû être introduite en janvier 2023, mais 
elle a été retardée en raison de l'absence de réforme 
en matière de pensions. Neuf autres pays ont 
également accusé un retard dans l'introduction de 
leur demande de versement. Ont-ils déjà pu prendre 
des mesures entre-temps? De quel délai disposons-
nous encore pour l'introduction de la demande?  
 
Le Parlement européen a adopté un amendement 
disposant qu'une liste claire des différents acteurs et 
organes qui bénéficient de subventions 
d'investissement provenant de la facilité pour la 
reprise et la résilience doit être publiée. Le secrétaire 
d'État proposera-t-il, sur son site, une banque de 
données des subventions ainsi qu'une liste détaillée 
de tous les bénéficiaires? 
 

pensioendossier. Kan de staatssecretaris schetsen 
hoe groot de uitdaging precies is? Volgens de 
staatssecretaris voor Begroting moet er een 
inspanning gebeuren van 1,2 %. Spreekt zij namens 
de regering? 
 
De eerste betalingsaanvraag had normaal in 
januari 2023 moeten worden ingediend, maar die is 
uitgesteld vanwege het ontbreken van de 
pensioenhervorming. Ook negen andere landen 
hebben vertraging opgelopen bij het indienen van 
hun betalingsverzoeken. Hebben zij intussen al 
stappen vooruit kunnen zetten? Hoeveel tijd hebben 
we nog om het betalingsverzoek in te dienen?  
 
Het Europees Parlement heeft een amendement 
aangenomen waarin bepaald is dat de verschillende 
spelers en instellingen die investeringssubsidies 
krijgen uit de herstel- en veerkrachtfaciliteit, duidelijk 
worden bekendgemaakt. Zal de staatssecretaris op 
zijn website een subsidiedatabank publiceren met 
een gedetailleerd overzicht van alle begunstigden? 
 

01.02  Marco Van Hees (PVDA-PTB): La 

Commission européenne est extrêmement 
préoccupée par l’état d’avancement de la réforme 
belge des pensions. Les services de la Commission 
ne voient pas comment les autorités belges 
pourraient remplir leurs objectifs. La semaine 
dernière, nous avons voté un accord de coopération 
visant à répartir les fonds du plan de relance et 
prévoyant la réduction de la contribution financière 
européenne vu l’absence de mesures correctrices. 
 
 
Pouvez-vous nous transmettre le P.-V. de la réunion 
avec la Commission européenne? Avez-vous fixé 
une nouvelle échéance pour une demande de 
versement des 850 millions d’euros? Qu’arrivera-t-il 
si jamais le jalon des pensions n’était pas atteint? 
S’agira-t-il d’une suspension ou risque-t-on un non-
paiement définitif? 
 

01.02  Marco Van Hees (PVDA-PTB): De Europese 

Commissie maakt zich ernstige zorgen over de 
vorderingen op het stuk van de Belgische 
pensioenhervorming. De diensten van de 
Commissie zien niet hoe de Belgische overheid haar 
doelstellingen nog kan halen. Vorige week hebben 
we een samenwerkingsakkoord goedgekeurd 
betreffende de verdeling van de middelen uit het 
herstelfonds en waarbij alvast geanticipeerd wordt 
op een lagere financiële bijdrage van Europa 
wegens het uitblijven van corrigerende maatregelen.  
 
Kunt u ons de notulen bezorgen van de vergadering 
met de Europese Commissie? Werd er een nieuwe 
deadline vastgelegd voor een aanvraag voor de 
uitbetaling van 850 miljoen euro? Wat gebeurt er 
mocht de mijlpaal inzake de pensioenen niet bereikt 
worden? Wordt de uitbetaling van de middelen dan 
opgeschort of spelen we ze definitief kwijt? 
 

01.03 Thomas Dermine, secrétaire d'État (en 

néerlandais): Nous n'avons jamais reçu de courrier 
officiel de la Commission européenne sur la réforme 
des pensions. Le 5 décembre 2022, nous avons bien 
rencontré les services de la Commission 
européenne qui assurent le suivi de la mise en 
œuvre des projets dans les différents États 
membres, mais un procès-verbal ou compte rendu 
validé de cette réunion n'a pas été rédigé. Je ne peux 
donc pas non plus le fournir aux membres. 
 

01.03 Staatssecretaris Thomas Dermine 

(Nederlands): Wij hebben nooit een officiële brief 
van de Europese Commissie ontvangen over de 
pensioenhervorming. We hebben op 
5 december 2022 wel samengezeten met de 
diensten van de Europese Commissie die de 
uitvoering van de plannen in de verschillende 
lidstaten opvolgen, maar van die vergadering is er 
geen gevalideerd pv of verslag opgemaakt. Ik kan 
dat dus ook niet aan de leden bezorgen. 
 

(En français) Il y a bien des discussions sur la 
réforme des pensions avec la Commission car l’un 
des jalons européens prévus pour le paiement est lié 
à cette réforme. La Commission est très claire et 
reprend les éléments de l’accord de gouvernement 

(Frans) Er wordt wel degelijk gepraat met de 
Commissie over de pensioenhervorming, want een 
van de Europese mijlpalen voor de betaling hangt 
samen met die hervorming. De Commissie is zeer 
duidelijk en verwijst naar de elementen in het 
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fédéral: l’augmentation de la pension minimale, 
l’augmentation de la durée effective du travail, la 
convergence des pensions des hommes et des 
femmes et une trajectoire soutenable d’un point de 
vue financier et social. En dépit de certains progrès, 
il manque encore des mesures, notamment sur ce 
dernier point.  
 
 
Depuis lors, on discute en Conseil des ministres 
restreint et au sein du groupe de travail intercabinets 
afin de moduler la proposition de réforme pour 
qu’elle se conforme à ces critères.  
 

federale regeerakkoord: de verhoging van het 
minimumpensioen, de verhoging van de effectieve 
loopbaanduur, het op elkaar afstemmen van de 
pensioenen van mannen en vrouwen, en een 
betaalbaar en sociaal houdbaar traject. Er werd 
weliswaar enige vooruitgang geboekt, maar zeker 
wat dat laatste punt betreft, ontbreken er nog 
maatregelen. 
 
Sindsdien worden er discussies gevoerd in het 
kernkabinet en de interkabinettenwerkgroep om het 
voorstel voor een hervorming aan te passen zodat 
het voldoet aan die criteria.  
 

(En néerlandais) Des engagements financiers ont 
été intégrés à l'arrêté d'exécution du Conseil de l'UE, 
mais aucun chiffre précis n'est disponible. Je ne 
peux donc pas confirmer la déclaration de la 
secrétaire d'État Alexia Bertrand parue dans l'édition 
De Tijd du 8 février. 
 
La réforme proposée dans le cadre du plan de 
relance a trait aux mesures prises l'été dernier. Nous 
devons viser au minimum la neutralité budgétaire. Je 
ne doute pas que la ministre des Pensions 
progressera dans le dossier des pensions dans les 
prochaines semaines. Je renvoie à la ministre pour 
plus d'informations concernant les discussions en 
cours. 
 
Aucun délai à respecter strictement n'a été fixé pour 
la soumission des demandes de paiement. 
Cependant, il existe un calendrier indicatif que 
chaque État membre est tenu de respecter autant 
que possible. Nous avons pris du retard par rapport 
à ce calendrier, mais aucune sanction n'est prévue. 
La préparation des demandes pour les tranches de 
paiement suivantes est déjà bien avancée. J'espère 
pouvoir combler le retard avant la fin de l'année. 
 

(Nederlands) Er zijn financiële verbintenissen 
opgenomen in het uitvoeringsbesluit van de Raad 
van de EU, maar er zijn geen precieze cijfers. Ik kan 
de verklaring van staatssecretaris Bertrand in 
De Tijd van 8 februari dus niet bevestigen. 
 
 
De voorgestelde hervorming in het kader van het 
herstelplan heeft betrekking op de maatregelen die 
afgelopen zomer zijn genomen. Daarbij moeten we 
ten minste streven naar een budgettaire neutraliteit. 
Ik vertrouw erop dat de minister van Pensioenen in 
de komende weken vooruitgang zal boeken in het 
pensioendossier. Voor meer informatie over de 
lopende besprekingen verwijs ik naar haar. 
 
Er is geen strikte termijn opgelegd voor de indiening 
van betalingsaanvragen. Wel is er een indicatief 
tijdschema dat elke lidstaat zoveel mogelijk moet 
respecteren. Ten aanzien van dit schema hebben wij 
een achterstand opgelopen, maar daaraan is geen 
enkele sanctie verbonden. De voorbereidingen van 
de aanvragen voor de volgende betalingstranches 
zijn intussen al vergevorderd. Ik hoop dan ook tegen 
het einde van dit jaar een inhaalbeweging te maken. 
 

Au 15 mars, neuf États membres n'avaient pas 
encore introduit leur première demande de 
paiement. Je ne connais pas les raisons officielles 
de leur retard. 
 
En vertu du règlement entré en vigueur le 28 février, 
nous devons en effet divulguer les principaux 
bénéficiaires finaux des fonds de relance. J'ai 
l'intention de publier ces informations sur le site 
internet, afin que tous les citoyens puissent savoir à 
quoi sert l'argent provenant des fonds de relance. 
Ces informations sont déjà connues de chaque 
entité séparée, mais nous devons encore discuter 
avec les communautés et les régions de la manière 
dont elles peuvent être consolidées au niveau 
national et transmises à la Commission européenne. 
 

Op 15 maart moesten nog negen lidstaten hun 
eerste betalingsaanvraag indienen. De officiële 
redenen voor hun vertraging ken ik niet.  
 
 
Op grond van de verordening die op 28 februari van 
kracht is gegaan moeten wij de grootste 
eindbegunstigden van de relancefondsen inderdaad 
bekendmaken. Ik ben van plan die informatie op de 
website te publiceren, zodat alle burgers kunnen 
weten waarvoor het geld van de relancefondsen 
wordt gebruikt. Deze informatie is al bekend bij elke 
entiteit afzonderlijk, maar we moeten nog nader 
bespreken met de gemeenschappen en gewesten 
hoe ze op nationaal niveau kan worden 
geconsolideerd en doorgegeven aan de Europese 
Commissie. 
 

Président: Stefaan Van Hecke 
 

Voorzitter: Stefaan Van Hecke 
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01.04  Sander Loones (N-VA): Le secrétaire d'État 

affirme que la secrétaire d'État, Mme Bertrand, a 
communiqué des informations pour lesquelles elle 
ne dispose d'aucune source officielle. C’est 
remarquable. Il ne s'agit donc pas d'une déclaration 
officielle du gouvernement. Voilà qui rend le débat 
difficile à suivre pour les citoyens. 
 
Il est positif que la secrétaire d'État offrira plus de 
transparence concernant les bénéficiaires des fonds 
de relance. En réalité, la politique de subvention en 
général devrait devenir plus transparente, y compris 
celle du niveau fédéral. 
 
Enfin, je demanderai à la secrétaire d'État au Budget 
si dans le cadre du contrôle budgétaire, elle tiendra 
compte du fait que nous recevrons peut-être 
850 millions d'euros de moins de l'UE. 
 

01.04  Sander Loones (N-VA): De staatssecretaris 

verklaart dat staatssecretaris Bertrand zaken heeft 
gecommuniceerd waarvoor ze geen officiële 
bronnen heeft. Dat is toch opmerkelijk. Het gaat dus 
niet om een officiële verklaring van de regering. Zo 
wordt het voor de burger toch moeilijk om het debat 
nog te volgen. 
 
Het is positief dat de staatssecretaris meer 
transparantie zal bieden over de begunstigen van de 
relancefondsen. Eigenlijk zou het subsidiebeleid in 
het algemeen transparanter moeten worden, ook dat 
van de federale overheid. 
 
Ten slotte zal ik aan de staatssecretaris voor 
Begroting vragen of zij er bij de begrotingscontrole 
rekening mee zal houden dat we mogelijk 
850 miljoen euro minder zullen ontvangen van de 
EU. 
 

01.05  Marco Van Hees (PVDA-PTB): Nous avions 

déjà entendu ces réponses. En mettant cette 
question dans les jalons, vous avez donné une arme 
fatale à la Commission européenne (CE) pour 
évaluer elle-même la soutenabilité financière du 
système de pension. Nous contestons la nécessité 
de bloquer les dépenses des pensions, car la 
soutenabilité sociale doit l'emporter. Mme Bertrand 
rappelle que pour la CE, la trajectoire budgétaire doit 
être de 1,2 %, ce qui est fort éloigné de ce que 
Mme Lalieux défend. 
 
 
Le 25 janvier, Le Monde a comparé la Belgique et la 
France, indiquant que notre pays doit mettre en 
place une réforme des retraites pour continuer à 
recevoir les crédits européens. Le projet de réforme 
français est mentionné dans le plan de relance, mais 
ne fait pas partie des engagements qui conditionnent 
les subventions. La France ne peut donc être 
sanctionnée par l'Europe, tandis qu'en la mettant 
dans les jalons, vous êtes pieds et poings liés, avec 
les conséquences dramatiques que nous voyons 
aujourd'hui. 
 

01.05  Marco Van Hees (PVDA-PTB): We hebben 

die antwoorden al eens eerder gehoord. Door dit 
punt als één van de mijlpalen te definiëren hebt u de 
Europese Commissie de beste munitie in handen 
gegeven om de betaalbaarheid van ons 
pensioensysteem te fileren. Wij betwisten dat een 
blokkering van de pensioenuitgaven noodzakelijk is, 
aangezien de sociale houdbaarheid moet primeren. 
Mevrouw Bertrand wijst erop dat voor de Europese 
Commissie een begrotingstraject van 1,2 % het 
richtsnoer is, wat veraf staat van hetgeen 
mevrouw Lalieux verdedigt.  
 
Op 25 januari vergeleek Le Monde België met 
Frankrijk en wees de krant erop dat ons land een 
pensioenhervorming moet doorvoeren om nog 
middelen uit het Europese herstelfonds te kunnen 
krijgen. De Franse plannen voor een 
pensioenhervorming worden ook in het relanceplan 
vermeld, maar maken geen deel uit van de 
verbintenissen die een voorwaarde vormen voor de 
toekenning van subsidies. Frankrijk kan door Europa 
dus niet gesanctioneerd worden, terwijl u door de 
vermelding van de pensioenhervorming in de 
mijlpalen aan handen en voeten gebonden bent. We 
zien nu tot welke dramatische gevolgen die aanpak 
leidt.  
 

01.06  Thomas Dermine, secrétaire d'État (en 

français): Votre comparaison avec la France illustre 
exactement l'inverse. Un pays qui n'a aucune 
contrainte applique à la dure une réforme en 
recourant à des dispositifs juridiques qui n'ont pas 
d'équivalent en Belgique. En France, la pension 
minimum s'élève à 1 100 euros alors que nous 
allons arriver à 1 700 euros. Peut-être qu'un jour, 
vous siégerez dans un gouvernement et vous serez 
alors confronté à des rapports de forces. Le 
gouvernement essaie d'introduire une réforme 
socialement juste, tout en respectant nos obligations 

01.06 Staatssecretaris Thomas Dermine (Frans): 

De vergelijking die u maakt met Frankrijk illustreert 
precies het omgekeerde. Een land dat geen enkele 
verplichting heeft, heeft er hardhandig een 
hervorming doorgedrukt door gebruik te maken van 
juridische mechanismen die in België geen 
equivalent hebben. In Frankrijk bedraagt het 
minimumpensioen 1.100 euro terwijl dat bij ons 
1.700 euro zal zijn. Misschien zal u ooit deel 
uitmaken van een regering en zal u met 
machtsverhoudingen geconfronteerd worden. De 
regering tracht een sociaal rechtvaardige 
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envers l'UE et en admettant un enjeu pour les 
finances publiques et les générations futures.  
 
 
 
La France, qui n'est soumise à aucune obligation, 
fait passer une réforme injuste. En Belgique, une 
force de gauche constructive participe aux 
gouvernements pour faire passer des réformes dans 
l'intérêt de la population. Elle ne se limite pas à 
donner des leçons de l'extérieur, sans rien changer 
pour les citoyens.  
 

hervorming door te voeren, waarbij we onze 
verplichtingen ten aanzien van de EU nakomen en 
het belang voor de overheidsfinanciën en de 
toekomstige generaties erkennen. 
 
Frankrijk, dat aan geen enkele verplichting 
onderworpen is, heeft er een onrechtvaardige 
hervorming doorgedrukt. In België neemt een 
constructief links front deel aan regeringen om 
hervormingen door te voeren in het belang van de 
bevolking. Die linkse krachten beperken zich niet tot 
het staan roepen langs de zijlijn zonder dat er iets 
verandert voor de burgers. 
 

01.07  Marco Van Hees (PVDA-PTB): Le président 

français décide d'aller à la confrontation, mais vous 
soumettez le dossier à la Commission européenne. 
En France, ils se battent contre les 63 ans alors que 
nous sommes à 67 ans, malgré la promesse du PS 
que ça n'arriverait pas avec lui au gouvernement! La 
pension moyenne française est plus élevée qu'en 
Belgique. Nous travaillons plus longtemps pour avoir 
des pensions de misère. La comparaison est donc 
défavorable au gouvernement belge! 
 

01.07  Marco Van Hees (PVDA-PTB): De Franse 

president beslist om de confrontatie aan te gaan, 
maar u legt het dossier voor aan de Europese 
Commissie. In Frankrijk komt de bevolking op straat 
om te protesteren tegen het pensioen op 63 jaar, 
terwijl de pensioenleeftijd bij ons 67 jaar is, ondanks 
de belofte van de PS dat de pensioenleeftijd niet zou 
worden opgetrokken zolang zij in de regering zit. Het 
gemiddelde pensioen in Frankrijk is hoger dan in 
België. Wij moeten langer werken voor een schamel 
pensioentje. De vergelijking valt dus in het nadeel 
van de Belgische regering uit! 
 

01.08  Sander Loones (N-VA): Le secrétaire d'État 

donne l'impression que le gouvernement planche sur 
une réforme essentielle visant à garantir la viabilité 
financière des pensions, mais, en réalité, il fait 
précisément l'inverse. Plus nous retardons la mise 
en œuvre de la réforme, plus elle sera pénible. Le 
Bureau fédéral du Plan et la Banque nationale nous 
ont également mis en garde à cet égard. 
 
 
Aujourd'hui, Paris brûle. Je ne serais pas étonné que 
notre pays brûle également, car le gouvernement 
joue avec le feu. 
 

01.08  Sander Loones (N-VA): De staatssecretaris 

wekt de indruk dat de regering werkt aan een 
wezenlijke hervorming om de financiële 
houdbaarheid van de pensioenen te garanderen, 
maar eigenlijk doet zij net het tegenovergestelde. 
Hoe langer we wachten met hervormen, hoe 
moeilijker het zal worden. Daarvoor hebben ook het 
Federaal Planbureau en de Nationale Bank ons 
gewaarschuwd. 
 
Vandaag brandt het in Parijs. Het zou me niet 
verbazen dat er ook hier brand komt, want de 
regering speelt met vuur. 
 

L'incident est clos. 
 

Het incident is gesloten. 
 

02 Question de Sander Loones à Thomas 

Dermine (Relance, Investissements stratégiques 
et Politique scientifique) sur "La soutenabilité 
financière des finances publiques" (55034081C) 
 

02 Vraag van Sander Loones aan Thomas 

Dermine (Relance, Strategische Investeringen en 
Wetenschapsbeleid) over "De financiële 
houdbaarheid van de overheidsfinanciën" 
(55034081C) 
 

02.01  Sander Loones (N-VA): Dans une interview 

récente, le secrétaire d'État a indiqué qu'il n'est pas 
partisan de la politique de l'autruche. Avec un déficit 
budgétaire qui augmente d'année en année et une 
explosion des dépenses, la situation budgétaire de 
notre pays est insoutenable. Comment le secrétaire 
d'État conçoit-il la soutenabilité financière de nos 
finances publiques? 
 

02.01  Sander Loones (N-VA): De staatssecretaris 

zei in een recent interview dat hij niet houdt van 
struisvogelpolitiek. Met een jaar na jaar toenemend 
begrotingstekort en exploderende uitgaven is de 
budgettaire situatie van ons land onhoudbaar. Hoe 
ziet de staatssecretaris de financiële houdbaarheid 
van onze overheidsfinanciën?  
 

02.02 Thomas Dermine, secrétaire d'État (en 

français): Il y a un enjeu de soutenabilité des 

02.02 Staatssecretaris Thomas Dermine (Frans): 

De houdbaarheid van de overheidsfinanciën staat op 
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finances publiques, notamment pour les générations 
futures au vu de l'inversion démographique. Mais 
quand on fait des ajustements procycliques trop 
rapides, on renforce la dynamique négative sur la 
croissance, surtout en période d'instabilité. Nous 
devons éviter une trop grande austérité et maintenir 
un certain niveau de dépenses publiques pour faire 
redémarrer l'économie.  
 

het spel, met name voor de toekomstige generaties 
in het licht van de demografische inversie. Als we 
echter te snel procyclische aanpassingen 
doorvoeren, versterken we de negatieve dynamiek 
op de groei, vooral in tijden van instabiliteit. We 
moeten te sterke bezuinigingen voorkomen en een 
bepaald niveau van overheidsuitgaven handhaven 
om de economie weer op gang te trekken. 
 

02.03  Sander Loones (N-VA): Il est étrange de 

parler d'une forme d'austérité alors que les 
dépenses sociales et autres continuent 
d'augmenter. Tous les autres États membres 
présentent de meilleurs budgets, nos charges 
d'intérêt explosent et notre dette publique est 
gigantesque. 
 

02.03  Sander Loones (N-VA): Het is vreemd om 

het woord bezuinigingen in de mond te nemen, 
terwijl de sociale en andere uitgaven blijven stijgen. 
Alle andere landen leggen een betere begroting 
voor, onze intrestlasten exploderen en onze 
staatsschuld is gigantisch. 
 

L'incident est clos. 
 

Het incident is gesloten. 
 

03 Question de Sander Loones à Thomas 

Dermine (Relance, Investissements stratégiques 
et Politique scientifique) sur "Les répercussions 
financières de l'augmentation des taux d'intérêt" 
(55034082C) 
 

03 Vraag van Sander Loones aan Thomas 

Dermine (Relance, Strategische Investeringen en 
Wetenschapsbeleid) over "De financiële impact 
van de stijgende rentes" (55034082C) 
 

03.01  Sander Loones (N-VA): Entre l'année 

dernière et cette année, les charges d'intérêt ont 
augmenté de 1,5 milliard d'euros; une somme que 
nous ne pouvons pas utiliser pour mener une 
politique d'investissement, par exemple. Selon le 
secrétaire d'État, les charges d'intérêt n'augmentent 
pas beaucoup à court terme et nous devrions nous 
concentrer sur la politique du marché du travail. 
Cependant, les emplois supplémentaires 
n'apporteront même pas des recettes suffisantes 
pour compenser la hausse des charges d'intérêt. Le 
secrétaire d'État peut-il expliquer sa position? 
 

03.01  Sander Loones (N-VA): Tussen vorig jaar en 

dit jaar stijgen de interestlasten met 1,5 miljard euro, 
geld dat we niet kunnen gebruiken om, bijvoorbeeld, 
een investeringsbeleid te voeren. Volgens de 
staatssecretaris stijgen de interestlasten op korte 
termijn niet veel en moeten we ons richten op het 
arbeidsmarktbeleid. Extra jobs zullen echter zelfs 
niet voor voldoende inkomsten zorgen om de 
oplopende interestlasten te compenseren. Kan de 
staatssecretaris zijn standpunt toelichten?  
 

03.02  Thomas Dermine, secrétaire d'État (en 

français): Les conditions du marché évoluent par 
rapport aux taux d'intérêt. Heureusement, l'Agence 
de la dette a fait un rééchelonnement de moyen 
terme. La duration de la dette reste à 9 ans. Il est 
normal que les charges d'intérêt augmentent mais 
nous sommes donc protégés des remontées à court 
terme.  
 
Cette situation est à surveiller, car l'argent versé 
pour les intérêts ne peut alimenter des programmes 
d'investissements ou sociaux.  
 
 
Il est cynique d'avoir exécuté, sous le précédent 
gouvernement, un tax shift, en sachant qu'il n'était 
pas financé et qu'il allait créer un "trou" budgétaire. 
Certains ont cru de bonne foi que les effets induits 
sur l'emploi le financeraient, mais d'autres savaient 
que ce serait définancé. C'est donc facile de 
dénoncer l'augmentation de la dette alors qu'on y a 
soi-même contribué.  

03.02 Staatssecretaris Thomas Dermine (Frans): 

De marktvoorwaarden evolueren in functie van de 
interestvoeten. Gelukkig is het Federaal Agentschap 
van de Schuld overgegaan tot een herschikking op 
middellange termijn. De looptijd van de schuld blijft 
9 jaar. Het is normaal dat de interestlasten stijgen, 
maar we zijn dus beschermd tegen rentestijgingen 
op korte termijn. 
 
Die situatie moet in het oog gehouden worden, want 
het geld dat gestort wordt voor de interestbetalingen 
kan niet aangewend worden voor investerings- of 
sociale programma's.  
 
Het is cynisch dat er onder de vorige regering een 
taxshift doorgevoerd werd in de wetenschap dat die 
niet gefinancierd was en tot een gat in de begroting 
zou leiden. Sommigen geloofden te goeder trouw dat 
de effecten op de tewerkstelling de taxshift zouden 
financieren, maar anderen wisten dat de 
terugverdieneffecten niet zouden volstaan. Het is 
dus gemakkelijk om de stijging van de schuld aan de 
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D'autre part, une partie de la dette, équivalent à 
15 % du PIB, a été créée pour soutenir l'économie 
durant la crise covid. Sans cela, la reprise n'aurait 
pas été aussi rapide et les PME ne s'en seraient pas 
aussi bien sorties. 
 
 
Nous avons eu de la chance de rééchelonner les 
dettes. 
 
Par ailleurs, la dette peut être bonne, pour se 
protéger de crises; il y a aussi de la dette qui finance 
des politiques structurellement déficitaires.  
 

kaak te stellen, terwijl men daar zelf aan mee heeft 
gewerkt. 
 
Anderzijds is een deel van de schuld, ten belope van 
15 % van het bbp, gecreëerd om de economie te 
ondersteunen tijdens de coronacrisis. Hadden we 
dat niet gedaan, dan zou het herstel langer op zich 
hebben laten wachten en zouden de kmo's de crisis 
niet zo goed doorstaan hebben. 
 
We hebben geluk gehad dat we de schulden konden 
herschikken. 
 
Voorts kan men de schuld positief bekijken, omdat 
het een middel is om zich te beschermen tegen 
crisissen; daarnaast is er de schuld waarmee 
structureel deficitair beleid gefinancierd wordt.  
 

03.03  Sander Loones (N-VA): Je me réjouis que le 

secrétaire d'État reconnaisse aujourd'hui les 
avantages de la prolongation de la durée de la dette, 
dont l'ancien ministre Van Overtveldt, contre l'avis du 
PS, a été le moteur. Le tax shift a permis une 
réduction des impôts, ce qui a engendré une 
augmentation de la compétitivité et la création 
d’emplois. Le tax shift a bien été financé, plus 
particulièrement par les mesures en matière 
d'emploi prévues dans l'accord pour l'emploi de 
2018, qui n'a toutefois pas été mis en œuvre.  
 
Outre les dépenses de crise, le déficit budgétaire 
structurel sous ce gouvernement a atteint 
16 milliards d'euros. 
 

03.03  Sander Loones (N-VA): Het doet me plezier 

dat de staatssecretaris vandaag de voordelen inziet 
van de verlenging van de looptijd van de schuld, 
waarachter voormalig minister Van Overtveldt, tegen 
de zin van de PS in, de drijvende kracht was. De 
taxshift zorgde voor een belastingverlaging, 
waardoor de concurrentiekracht toenam en er jobs 
bijkwamen. De taxshift was wel degelijk 
gefinancierd, meer bepaald door de 
arbeidsmaatregelen in de jobdeal van 2018, die 
echter niet werd uitgevoerd.  
 
Los van de crisisuitgaven is het structurele 
begrotingstekort onder deze regering tot 16 miljard 
euro gestegen.  
 

L'incident est clos. 
 

Het incident is gesloten. 
 

04 Question de Sander Loones à Thomas 

Dermine (Relance, Investissements stratégiques 
et Politique scientifique) sur "La nécessité 
d'entreprendre des réformes pour promouvoir la 
croissance économique" (55034083C) 
 

04 Vraag van Sander Loones aan Thomas 

Dermine (Relance, Strategische Investeringen en 
Wetenschapsbeleid) over "De noodzaak aan 
hervormingen om economische groei te 
realiseren" (55034083C) 
 

04.01  Sander Loones (N-VA): Dans une interview, 

le secrétaire d'État a donné l'impression d’être 
favorable à davantage de réformes.  
 
Cette analyse est-elle exacte? Comment faudrait-il 
procéder précisément? À l'aide de quels budgets? 
 

04.01  Sander Loones (N-VA): In een interview doet 

de staatssecretaris uitschijnen dat hij gewonnen is 
voor meer hervormingen.  
 
Klopt die inschatting? Wat zou er dan precies 
moeten gebeuren? Met welke budgetten? 
 

04.02  Thomas Dermine, secrétaire d'État (en 

français): On s'engage en politique pour réformer la 
société dans le sens de son idéal politique; le mien 
est la justice sociale et la solidarité. 
 
 
Nous partageons des objectifs. L'emploi comme 
facteur de cohésion sociale et la valeur travail sont 
importants. Par contre, nos recettes diffèrent. Pour 
le marché de l'emploi, les malades de longue durée 
sont plus problématiques que le chômage. Votre 

04.02 Staatssecretaris Thomas Dermine (Frans): 

Men stapt in de politiek om de samenleving te 
hervormen en daarbij zijn politieke ideaal na te 
streven. Mijn ideaal is sociale rechtvaardigheid en 
solidariteit. 
 
We hebben gelijklopende doelstellingen. 
Werkgelegenheid als factor in de sociale cohesie en 
arbeid als waarde zijn belangrijk. Alleen hanteren we 
andere recepten om die doelstellingen te bereiken. 
De langdurig zieken zijn problematischer voor de 
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parti culpabilise les chômeurs alors que nous 
tentons de rendre le travail plus attractif et lui donner 
du sens. 
 

arbeidsmarkt dan de werklozen. Uw partij wil 
werklozen met een schuldgevoel opzadelen, terwijl 
wij werken aantrekkelijker en zinvol proberen te 
maken. 
 

04.03  Sander Loones (N-VA): Il est clair que je ne 

partage pas la vision du secrétaire d'État sur ce que 
sont des réformes. Les siennes sont surtout très 
coûteuses, ce qui ne remédie pas à notre déficit 
budgétaire colossal.  
 

04.03  Sander Loones (N-VA): De staatssecretaris 

en ik hebben duidelijk een andere kijk op wat 
hervormingen zijn. Bij hem kosten die vooral veel 
geld. Dat komt ons gigantische begrotingstekort 
alvast niet ten goede.  
 

L'incident est clos. 
 

Het incident is gesloten. 
 

05 Question de Sander Loones à Thomas 

Dermine (Relance, Investissements stratégiques 
et Politique scientifique) sur "La nécessité de 
réfléchir aux structures de l'État" (55034084C) 
 

05 Vraag van Sander Loones aan Thomas 

Dermine (Relance, Strategische Investeringen en 
Wetenschapsbeleid) over "De noodzaak om na te 
denken over de staatsstructuren" (55034084C) 
 

05.01 Sander Loones (N-VA): Le secrétaire d'État 

a déclaré récemment qu'il fallait réfléchir à la 
manière dont fonctionne notre pays. Qu'entend-il par 
là? 
 

05.01  Sander Loones (N-VA): De staatssecretaris 

zei onlangs dat men moet reflecteren over hoe dit 
land functioneert. Wat bedoelt hij daarmee?  

 

05.02  Thomas Dermine, secrétaire d'État (en 

français): Nous aurons de meilleures occasions de 
discuter de l’évolution des structures de l’État. 
Aujourd’hui, les enjeux sont la précarité énergétique, 
l’emploi. Les institutions ne sont qu’un moyen 
d’arriver à une fin. Nous sommes au service du 
citoyen et nous devons rechercher les meilleures 
structures, les plus efficaces pour atteindre nos 
objectifs de solidarité, de prospérité, de justice 
sociale.  
 

05.02 Staatssecretaris Thomas Dermine (Frans): 

Om over de evolutie van de staatsstructuur te 
discussiëren, zullen er zich in de toekomst 
geschiktere gelegenheden voordoen. Vandaag 
vormen de energiearmoede en de werkgelegenheid 
de belangrijkste uitdagingen. De instellingen zijn 
slechts een middel om een bepaald doel te bereiken. 
Wij staan ten dienste van de burger en moeten 
uitzoeken welke structuur het best en het meest 
doeltreffend is om onze doelstellingen op het vlak 
van solidariteit, welvaart en sociale rechtvaardigheid 
te bereiken. 
 

05.03  Sander Loones (N-VA): Je suppose que 

M. Dermine s'exprime ici en tant que mandataire du 
PS et non en tant que secrétaire d'État du 
gouvernement. Quelque 80 % des Flamands sont 
favorables à beaucoup de choix politiques auxquels 
ce gouvernement est opposé. Les citoyens devraient 
obtenir les politiques pour lesquelles ils ont voté. 
 

05.03  Sander Loones (N-VA): Ik neem aan dat de 

heer Dermine hier spreekt als mandataris van de PS 
en niet zozeer als staatssecretaris van de regering. 
Zowat 80 % van de Vlamingen is gewonnen voor 
heel wat zaken waar deze regering tegen is. Mensen 
moeten het beleid krijgen waarvoor ze hebben 
gestemd.  
 

L'incident est clos. 
 

Het incident is gesloten. 
 

06 Questions jointes de 

- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, 
Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "Le nom "Fédération Wallonie-
Bruxelles"" (55034085C) 
- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, 
Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "La dignité des Wallons" 
(55034086C) 
- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, 
Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "Une politique saine au niveau 
financier en Wallonie" (55034087C) 
- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, 

06 Samengevoegde vragen van 

- Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, 
Strategische Investeringen en 
Wetenschapsbeleid) over "De naam 'Federatie 
Wallonië-Brussel'" (55034085C) 
- Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, 
Strategische Investeringen en 
Wetenschapsbeleid) over "De Waalse 
waardigheid" (55034086C) 
- Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, 
Strategische Investeringen en 
Wetenschapsbeleid) over "Een financieel gezond 
beleid in Wallonië" (55034087C) 
- Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, 
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Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "Les différences entre la Flandre 
et la Wallonie" (55034088C) 
 

Strategische Investeringen en 
Wetenschapsbeleid) over "De verschillen tussen 
Vlaanderen en Wallonië" (55034088C) 
 

06.01  Sander Loones (N-VA): Dans une interview 

remarquable parue dans l’hebdomadaire Knack, 
M. Philippe Destatte, le président de l'Institut 
Destrée, a évoqué sa proposition de confédéralisme. 
Qu'en pense le secrétaire d'État? 
 

06.01  Sander Loones (N-VA): In een opvallend 

interview in Knack heeft Philippe Destatte van het 
Institut Destrée het gehad over zijn voorstel van 
confederalisme. Wat is de mening van de 
staatssecretaris daarover?  
 

06.02  Thomas Dermine, secrétaire d'État (en 

néerlandais): Même si je ne suis pas d'accord avec 
M. Destatte sur tout, il a certainement raison en ce 
qui concerne la fierté, car elle est importante, y 
compris pour les développements 
socioéconomiques. 
 
En comparaison avec d'autres pays, les transferts ne 
sont pas si élevés en Belgique. Par ailleurs, 
lorsqu'on examine l'évolution des transferts depuis la 
fin des années 90, on constate qu'ils n'augmentent 
pas, mais diminuent: d'un peu plus de 2 % du PIB à 
1,4-1,5 % à l'heure actuelle. 
 
Nous devons certainement nous montrer ambitieux 
pour la Wallonie et faire en sorte qu'elle converge 
vers la Flandre, ce qui prendra du temps. Nous 
devons conclure un nouvel accord de partenariat 
avec la Flandre pour relever ce défi et, ainsi, générer 
mutuellement des opportunités. 
 

06.02 Staatssecretaris Thomas Dermine 

(Nederlands): Ik ben het met de heer Destatte niet 
eens over alles, maar hij heeft zeker een punt als het 
gaat over trots, want dat is belangrijk, ook voor de 
socio-economische ontwikkelingen.  
 
 
Als men België vergelijkt met andere landen, zijn de 
transfers hier niet zo hoog. Als men daarnaast kijkt 
naar de evolutie van de transfers sinds het einde van 
de jaren 90, ziet men dat die niet groeien, maar 
afnemen: van iets meer dan 2 % van het bbp naar 
1,4 à 1,5 % nu. 
 
Wij moeten zeker ambitieus zijn voor Wallonië en 
convergeren met Vlaanderen, iets wat tijd zal 
vragen. Wij moeten samen met Vlaanderen een 
nieuw partnerschapsakkoord aangaan om aan deze 
uitdaging te werken en we kunnen daarbij 
opportuniteiten opleveren voor elkaar. 
 

L'incident est clos. 

 
Het incident is gesloten. 

 

07 Question de Roberto D'Amico à Thomas 

Dermine (Relance, Investissements stratégiques 
et Politique scientifique) sur "Le plan de relance 
et l’extension du métro à Charleroi" (55034179C) 
 

07 Vraag van Roberto D'Amico aan Thomas 

Dermine (Relance, Strategische Investeringen en 
Wetenschapsbeleid) over "Het herstelplan en de 
uitbreiding van de metro in Charleroi" 
(55034179C) 
 

07.01  Roberto D'Amico (PVDA-PTB): Parmi les 

projets du plan de relance, il est prévu de reprendre 
les travaux du métro de Charleroi, rénover 
l’infrastructure et prolonger la ligne par huit nouvelles 
stations jusqu’au Grand Hôpital de Charleroi à Gilly. 
Le budget est estimé à 60 millions d’euros à charge 
du gouvernement wallon.  
 
 
A-t-on révisé ce coût en fonction de la hausse du prix 
des matériaux? Une réévaluation à la hausse 
pourrait-elle menacer le projet?  
 

07.01  Roberto D'Amico (PVDA-PTB): Een van de 

projecten van het herstelplan omvat de hervatting 
van de werken aan de metro van Charleroi, de 
renovatie van de infrastructuur en de verlenging van 
de lijn met acht nieuwe metrohaltes tot aan het 
Grand Hôpital de Charleroi in Gilly. Het budget wordt 
geraamd op 60 miljoen euro en valt ten laste van de 
Waalse regering.  
 
Werden die kosten herzien in het licht van de stijging 
van de materiaalprijzen? Zou een verhoging van het 
budget na de herziening het project op de helling 
kunnen zetten?  
 

07.02  Thomas Dermine, secrétaire d'État (en 

français): On peut se réjouir de ce programme 
important pour le développement de Charleroi et 
exécuté par les opérateurs de transport en commun 
au niveau wallon. En effet, l’inflation a touché le prix 
des matériaux et impose une révision mais aucune 
demande en ce sens n’a émané à ce jour des 

07.02 Staatssecretaris Thomas Dermine (Frans): 

We mogen blij zijn met dit programma, dat belangrijk 
is voor de ontwikkeling van Charleroi en op Waals 
niveau uitgevoerd wordt door de 
openbaarvervoerbedrijven. De inflatie heeft 
inderdaad een impact gehad op de materiaalprijzen, 
waardoor een herziening van het budget 



 22/03/2023 CRABV 55 COM 1038 
 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

10 

opérateurs du projet ou de la Région wallonne.  
 

noodzakelijk is, maar tot dusver hebben noch de 
projectleiders noch het Waals Gewest een aanvraag 
in die zin ingediend.  
 

07.03  Roberto D'Amico (PVDA-PTB): Si une 

augmentation des coûts venait à se confirmer, 
comment ferions-nous pour la compenser?  
 

07.03  Roberto D'Amico (PVDA-PTB): Hoe zouden 

we een stijging van de kosten compenseren, indien 
die bevestigd wordt?  
 

07.04  Thomas Dermine, secrétaire d'État (en 

français): À ce stade, on n’a pas reçu de demande 
d’ajuster le projet, d’autant que le but est d’arriver 
jusqu’au bout de la ligne. À mon avis, le projet 
demanderait des compensations financières à 
l’échelon régional.  
 

07.04 Staatssecretaris Thomas Dermine (Frans): In 

dit stadium werd er nog geen vraag ontvangen om 
het project bij te sturen, temeer daar het de 
bedoeling is de lijn tot aan het eindstation door te 
trekken. Volgens mij zouden de financiële 
compensaties voor het project op gewestelijk niveau 
geregeld moeten worden. 
 

L'incident est clos. 

 
Het incident is gesloten. 

 

08 Question de Sander Loones à Thomas 

Dermine (Relance, Investissements stratégiques 
et Politique scientifique) sur "Le nouveau rapport 
du Comité de monitoring" (55035063C) 
 

08 Vraag van Sander Loones aan Thomas 

Dermine (Relance, Strategische Investeringen en 
Wetenschapsbeleid) over "Het nieuwe rapport 
van het Monitoringcomité" (55035063C) 
 

08.01  Sander Loones (N-VA): Le Comité de 

monitoring a rédigé un nouveau rapport concernant 
l'état de nos finances. Comment le secrétaire d'État 
réagit-il à ce rapport? 
 

08.01  Sander Loones (N-VA): Het 

Monitoringcomité heeft een nieuw rapport opgesteld 
over de toestand van onze financiën. Wat is de 
reactie van de staatssecretaris daarop? 
 

08.02  Thomas Dermine, secrétaire d'État (en 

néerlandais): Le rapport a été fourni le 16 mars 
2023. Nous en tiendrons compte lors du conclave 
budgétaire à venir. 
 

08.02 Staatssecretaris Thomas Dermine 

(Nederlands): Het rapport is afgeleverd op 16 maart 
2023. We zullen er tijdens het komende budgettair 
conclaaf rekening mee houden. 
 

L'incident est clos. 
 
Le président: La réunion se poursuit avec les 
questions adressées à la secrétaire d'État Bertrand. 
 

Het incident is gesloten. 
 
De voorzitter: We zetten de commissie voort met de 
vragen aan staatssecretaris Bertrand.  
 

09 Question de Melissa Depraetere à Alexia 

Bertrand (Budget et Protection des 
consommateurs) sur "La tarification dynamique" 
(55034257C) 
 

09 Vraag van Melissa Depraetere aan Alexia 

Bertrand (Begroting en 
Consumentenbescherming) over "Dynamic 
pricing" (55034257C) 

 

09.01  Melissa Depraetere (Vooruit): Dans une 

tentative de lutter contre la fraude et les prix 
prohibitifs, Ticketmaster a recouru, dans le cadre 
d'un concert de Beyoncé, à un système de fixation 
dynamique des prix, qui permet de vendre les tickets 
à un prix variable évoluant proportionnellement à la 
demande. Toutefois, dans certains cas, le prix a 
grimpé à 600 euros, un prix qu'il est difficile de ne 
pas considérer comme prohibitif.  
 
Ce système est-il légal? La loi de 2013 qui restreint 
la revente de tickets ne doit-elle pas être évaluée? 
Que pense la secrétaire d'État du système 
permettant de ne remettre aux clients les tickets 
achetés que juste avant l'événement? 
 

09.01  Melissa Depraetere (Vooruit): In een poging 

om fraude en woekerprijzen tegen te gaan gebruikte 
Ticketmaster voor een concert van Beyoncé een 
ticketsysteem van dynamic pricing, waarbij tickets 
verkocht worden aan een variabele prijs die 
meestijgt met de vraag. In sommige gevallen liep de 
prijs echter op tot 600 euro, wat het moeilijk maakt 
om niet van woekerprijzen te spreken.  
 
 
Is dit systeem wel legaal? Moet de wet van 2013 die 
de doorverkoop van tickets aan banden legt, niet 
eens geëvalueerd worden? Wat vindt de 
staatssecretaris van het systeem waarbij 
aangekochte tickets slechts kort voordat het 
evenement plaatsvindt aan de klanten worden 
bezorgd? 
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09.02  Alexia Bertrand, secrétaire d'État (en 

néerlandais): Le système de fixation dynamique des 
prix n'est, en soi, pas contraire à l'interdiction de 
pratiques commerciales déloyales, un principe qui 
laisse les entreprises libres de fixer leurs prix tant 
que le consommateur est clairement informé du prix 
total. La pratique n'étant pas interdite et étant 
appliquée à des concerts qui ont lieu dans des États 
membres de l'UE, il est préférable d'opter pour une 
réglementation européenne. 
 

09.02 Staatssecretaris Alexia Bertrand 

(Nederlands): Het systeem van dynamische 
prijsbepaling is op zich niet strijdig met het verbod op 
oneerlijke handelspraktijken, dat ondernemingen 
vrijlaat om hun prijzen te bepalen zolang de 
consument op duidelijke wijze wordt geïnformeerd 
over de totale prijs. Aangezien de praktijk niet 
verboden is en wordt toegepast voor concerten die 
in lidstaten van de EU plaatsvinden, verdient een 
Europese regeling de voorkeur. 
 

La législation belge en matière de vente de billets 
encadre clairement la revente de billets, mais son 
application reste problématique au-delà des 
frontières, étant donné que la plupart des 
revendeurs opèrent en dehors de la Belgique, voire 
de l'UE. Un règlement européen sur la vente de 
billets serait donc le bienvenu. 
 
Les nouvelles règles de la directive Omnibus, entrée 
en vigueur le 28 mai 2022, interdisent déjà la 
revente de billets acquis par des bots. J'espère qu'il 
s'agit d'un premier pas vers une harmonisation 
européenne. J'aborderai également cette 
problématique auprès de la Commission 
européenne. 
 
La loi n'empêche pas que la livraison effective du 
billet soit fixée contractuellement à un moment 
postérieur à la conclusion du contrat. 
 

De Belgische wetgeving qua ticketverkoop geeft een 
duidelijk kader voor de ticketdoorverkoop, maar de 
grensoverschrijdende toepassing blijft 
problematisch aangezien de meeste doorverkopers 
van buiten België of zelfs van buiten de EU opereren. 
Een Europese regeling voor de ticketverkoop zou 
dan ook aangewezen zijn. 
 
De nieuwe regels van de omnibusrichtlijn, die op 
28 mei 2022 van kracht werden, verbieden nu reeds 
de Europese doorverkoop van tickets verkregen via 
bots. Ik hoop dat dat een eerste aanzet naar verdere 
Europese harmonisering kan zijn. Ik zal dit probleem 
ook aankaarten bij de Europese Commissie.  
 
 
De wet verhindert niet dat het tijdstip van de 
effectieve levering van het toegangsticket 
contractueel wordt vastgelegd op een later moment 
dan de contractsluiting. 
 

09.03  Melissa Depraetere (Vooruit): Il est 

déconcertant de constater que les organisateurs qui 
s'attendent à une ruée sur les billets puissent 
adapter à leur guise le prix à la demande. Une 
initiative européenne serait effectivement la 
bienvenue. 
 

09.03  Melissa Depraetere (Vooruit): Het voelt 

wrang aan dat organisatoren die weten dat er een 
enorme stormloop op tickets zal zijn, de prijs zomaar 
kunnen aanpassen aan de vraag. Het zou inderdaad 
goed zijn mocht er een Europees initiatief komen. 
 

L'incident est clos. 
 

Het incident is gesloten. 
 

10 Question de Melissa Depraetere à Alexia 

Bertrand (Budget et Protection des 
consommateurs) sur "Les cartes de commerçant 
ambulant" (55034858C) 
 

10 Vraag van Melissa Depraetere aan Alexia 

Bertrand (Begroting en 
Consumentenbescherming) over "Leurkaarten" 
(55034858C) 
 

10.01  Melissa Depraetere (Vooruit): Le 1er mars 

2023, le Parlement flamand a adopté un décret 
visant à supprimer la carte de commerçant 
ambulant. Cette mesure éliminera une partie de la 
protection du consommateur dans le cadre de la 
vente de porte-à-porte.  
 
Qu'en pense la secrétaire d'État? A-t-elle été 
consultée au préalable? Prendra-t-elle des 
initiatives? 
 

10.01  Melissa Depraetere (Vooruit): Op 1 maart 

2023 heeft het Vlaams Parlement een decreet 
aangenomen om de leurderskaart af te schaffen. 
Hierdoor zal een stuk consumentenbescherming 
wegvallen bij deur-aan-deurverkoop.  
 
 
Wat vindt de staatssecretaris hiervan? Werd zij 
vooraf geconsulteerd? Zal zij iets ondernomen? 
 

10.02  Alexia Bertrand, secrétaire d'État (en 

néerlandais): La législation sur le commerce 

10.02 Staatssecretaris Alexia Bertrand 

(Nederlands): De wetgeving inzake ambulante 
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ambulant est une compétence régionale, tandis que 
la protection des consommateurs relève du fédéral. 
Il existe des règles spécifiques régissant le porte-à-
porte commercial, et notamment le principe du droit 
de rétractation. Certaines pratiques commerciales 
agressives sont absolument interdites en vertu de 
l'interdiction des pratiques commerciales déloyales. 
Le Code de droit économique protège les 
consommateurs. Les contrôles de l'Inspection 
économique y veillent. 
 

handel is een gewestelijke bevoegdheid, doch 
consumentenbescherming een federale. Er bestaan 
specifieke regels voor deur-aan-deurverkoop, onder 
meer het principieel herroepingsrecht. Bij een aantal 
absoluut verboden agressieve handelspraktijken 
geldt het verbod op oneerlijke handelspraktijken. Het 
Wetboek van economisch recht beschermt de 
consument. De Economische Inspectie controleert 
daarop.  
 

10.03  Melissa Depraetere (Vooruit): Il ressort du 

rapport publié par le médiateur de l'énergie que des 
abus sont commis dans le domaine du porte-à-porte 
commercial. Le ministre de l'Économie durcira à 
nouveau les règles, mais en attendant, le Parlement 
flamand amoindrit la protection des consommateurs. 
 

10.03  Melissa Depraetere (Vooruit): Uit het verslag 

van de Ombudsdienst voor Energie blijkt dat er 
misbruiken zijn bij de huis-aan-huisverkoop. De 
minister van Economie zal de regels terug 
aanscherpen, maar intussen doet het Vlaams 
Parlement de consumentenbescherming afnemen. 
 

L'incident est clos. 
 

Het incident is gesloten. 
 

11 Questions jointes de 

- Anneleen Van Bossuyt à Alexia Bertrand 
(Budget et Protection des consommateurs) sur 
"L'accord de consommation Énergie" 
(55035245C) 
- Kris Verduyckt à Alexia Bertrand (Budget et 
Protection des consommateurs) sur "L'accord de 
consommation Énergie" (55035406C) 
- Roberto D'Amico à Alexia Bertrand (Budget et 
Protection des consommateurs) sur "Des 
contrats d'énergie fixes obligatoires" (55035374C) 
 

11 Samengevoegde vragen van 

- Anneleen Van Bossuyt aan Alexia Bertrand 
(Begroting en Consumentenbescherming) over 
"Het consumentenakkoord Energie" (55035245C) 
- Kris Verduyckt aan Alexia Bertrand (Begroting 
en Consumentenbescherming) over "Het 
consumentenakkoord Energie" (55035406C) 
- Roberto D'Amico aan Alexia Bertrand (Begroting 
en Consumentenbescherming) over "Verplichte 
vaste energiecontracten" (55035374C) 
 

11.01  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Qu'en est-il 

de l'évaluation de l'accord de consommation 
Énergie? Quelles sont les questions qui feront l'objet 
d'initiatives législatives? Le champ d'application 
sera-t-il étendu? 
 

11.01  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Hoe staat 

het met de evaluatie van het consumentenakkoord 
inzake energie? Voor welke punten zullen er 
wetgevende initiatieven worden genomen? Zal het 
toepassingsgebied worden uitgebreid?  
 

11.02  Kris Verduyckt (Vooruit): Hier, la CREG s'en 

est pris au fournisseur d'énergie Luminus. En outre, 
elle a plaidé pour plus de contrats standard et plus 
de contrats fixes. Antérieurement, un protocole avait 
déjà été conclu concernant les factures d'acompte et 
il y avait l'accord de consommateurs. Cependant, 
toutes ces initiatives ne sont pas contraignantes.  
 
 
La secrétaire d'État est-elle d'accord avec moi qu'il 
serait mieux de légiférer sur certains points de 
l'accord? Je pense notamment à l'obligation d'offrir 
au moins une formule fixe. 
 

11.02  Kris Verduyckt (Vooruit): Gisteren deed de 

CREG een uithaal naar energieleverancier Luminus. 
Daarnaast werd gepleit voor meer 
standaardcontracten en meer vaste contracten. Er 
werd eerder al een protocol gesloten over de 
voorschotfactuur en er was het 
consumentenakkoord. Al die initiatieven zijn echter 
vrijblijvend.  
 
Is de staatssecretaris het met me eens dat sommige 
punten uit het akkoord beter wetgevend worden 
geregeld? Ik denk bijvoorbeeld aan de verplichting 
om minstens een vaste formule aan te bieden.  
 

11.03  Roberto D'Amico (PVDA-PTB): Suite à la 

crise énergétique, les fournisseurs ne proposent 
presque plus de contrats fixes. Seul Luminus en offre 
plusieurs. Testachats a noté que les Belges 
préféraient ce type de contrats, offrant stabilité et 
prévisibilité. Alors que 60 % de la population dispose 
d'un contrat variable, trois quarts d'entre eux n'ont 
pas eu d'autre choix que celui imposé par le 

11.03  Roberto D'Amico (PVDA-PTB): Naar 

aanleiding van de energiecrisis bieden de 
leveranciers haast geen vaste contracten meer aan. 
Alleen Luminus heeft er meerdere in zijn aanbod. 
Testaankoop heeft erop gewezen dat de Belgen 
dergelijke contracten verkiezen, aangezien die 
stabiliteit en voorspelbaarheid bieden. 60 % van de 
bevolking heeft een variabel contract en drie vierde 
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fournisseur.  
 
 
Quelles sont les conditions permettant à un 
fournisseur d'obliger l'un de ses clients à passer d'un 
contrat fixe à un contrat variable? Votre 
gouvernement prévoit-il d'obliger les fournisseurs à 
proposer au moins un contrat à tarif fixe, comme le 
demande Testachats?  
 

van hen had geen andere keuze dan de formule die 
door de leverancier opgelegd werd. 
 
Onder welke voorwaarden mag een leverancier zijn 
klanten ertoe verplichten van een vast op een 
variabel contract over te stappen? Zal uw regering 
de leveranciers ertoe verplichten minstens één 
contract met een vast tarief aan te bieden, zoals 
Testaankoop vraagt?  
 

11.04  Alexia Bertrand, secrétaire d'État (en 

néerlandais): L'accord de consommation fait 
actuellement l'objet d'une évaluation, l'objectif étant 
effectivement d'y associer de nouveaux acteurs, qui 
s'occupent par exemple d'achats groupés ou de 
comparateurs de prix. 
 
Certaines parties de l'accord de consommation, 
telles que les modalités relatives aux acomptes et la 
communication d'informations sur la facture 
d'énergie selon une structure établie, ont entre-
temps été coulées dans une loi. Je ne prévois pour 
l'instant aucune autre initiative législative. 
 
La législation relative à la protection des 
consommateurs étant en grande partie une 
transposition du droit européen, la marge de 
manœuvre des États membres est limitée dans ce 
domaine. Selon moi, l'accord de consommation 
présente une importante plus-value pour les 
consommateurs. 
 

11.04 Staatssecretaris Alexia Bertrand 

(Nederlands): Het consumentenakkoord wordt 
momenteel geëvalueerd en het is inderdaad de 
bedoeling om nieuwe actoren, die zich bijvoorbeeld 
bezighouden met groepsaankopen of 
prijsvergelijkers, daarbij te betrekken.  
 
Sommige onderdelen van het consumentenakkoord, 
zoals de modaliteiten omtrent de voorschotten en 
het meedelen van informatie op de energiefactuur 
volgens een vastgelegde structuur, zijn intussen 
wettelijk bepaald. Ik plan voorlopig geen bijkomende 
wettelijke initiatieven.  
 
De wetgeving inzake consumentenbescherming is 
grotendeels een omzetting van Europees recht en 
de manoeuvreerruimte van de lidstaten op dat vlak 
is beperkt. Het consumentenakkoord biedt volgens 
mij een grote meerwaarde voor de consument.  
 

(En français) En principe, les fournisseurs sont libres 
de fixer le prix auquel ils fournissent leurs clients. On 
peut faire valoir que cela inclut leur choix d’offrir des 
contrats à prix variables ou fixes. D’après les avis du 
Conseil d’État et de la CREG et conformément au 
droit européen, les fournisseurs devraient se 
positionner par des offres de prix commercial sur un 
marché de l’énergie libéralisé et devraient disposer 
d’une certaine autonomie pour se faire. Un contrat 
valablement conclu fait office de loi et doit être 
respecté par les parties contractantes jusqu’à ce 
qu’il soit valablement résilié.  
 
 
 
La loi électricité et la loi gaz prévoient cependant 
pour les clients résidentiels et les PME que le produit 
non actif doit être remplacé par le produit le moins 
cher sous certaines conditions. Si le fournisseur ne 
propose plus de contrat à prix fixe en tant que produit 
actif, le produit équivalent le moins cher pourra être 
un contrat à prix variable.  
 
 
Des adaptations de la directive européenne sont en 
cours.  
 

(Frans) In beginsel zijn de leveranciers vrij om de 
prijs vast te stellen waartegen ze hun product aan 
hun afnemers leveren. Men kan stellen dat dit ook 
hun keuze omvat om variabele- of 
vasteprijscontracten aan te bieden. Volgens de 
adviezen van de Raad van State en de CREG en in 
overeenstemming met het Europees recht moeten 
de leveranciers zich met commerciële 
prijsaanbiedingen op een geliberaliseerde 
energiemarkt positioneren en moeten ze daartoe 
over een zekere autonomie beschikken. Een geldig 
gesloten overeenkomst geldt als wet en moet door 
de contracterende partijen nageleefd worden tot ze 
op geldige wijze opgezegd wordt.  
 
De elektriciteitswet en de gaswet bepalen echter dat 
het niet-actieve product voor de huishoudelijke 
afnemers en de kmo's onder bepaalde voorwaarden 
door het goedkopere product vervangen moet 
worden. Indien de leverancier niet langer een 
contract met vaste prijs als actief product aanbiedt, 
kan het goedkoopste gelijkwaardige product een 
contract met variabele prijs zijn.  
 
De EU-richtlijn wordt momenteel aangepast. 
 

Je comprends que certains clients préfèrent la Ik heb er begrip voor dat sommige klanten de 
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prévisibilité et la stabilité d’un contrat d’énergie à prix 
fixe. Ces contrats sont une rareté aujourd’hui. Le 
secteur de l’énergie s’est engagé à lancer des 
discussions sur l’offre des contrats à prix fixe. Des 
consultations seront organisées très bientôt.  
 

voorspelbaarheid en de stabiliteit van een vast 
energiecontract verkiezen. Zulke contracten zijn 
tegenwoordig zeldzaam. De energiesector heeft zich 
ertoe verbonden gesprekken over het aanbod aan 
vaste contracten op te starten. Er zullen zeer 
binnenkort raadplegingen georganiseerd worden. 
 

11.05  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Je conclus 

de la réponse ministérielle que nous devrons 
compter sur le niveau européen pour une législation 
supplémentaire. 
 

11.05  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Ik 

concludeer uit het antwoord dat we voor extra 
wetgeving aangewezen zijn op het Europese niveau.  
 

11.06  Kris Verduyckt (Vooruit): Tout d'abord, nous 

devons faire en sorte que tous les fournisseurs 
signent l'accord de consommation. Il conviendrait 
d'examiner s'il est possible de proposer des contrats 
fixes, ce qui donnerait plus de sécurité aux 
consommateurs. Je dois constater que, malgré son 
annonce précédente, la secrétaire d'État n'a 
apparemment plus l'intention de prendre une 
initiative législative pour introduire des dispositions 
pénales à l'encontre des fournisseurs qui refusent 
d'adapter les factures d'acompte. 
 

11.06  Kris Verduyckt (Vooruit): In de eerste plaats 

moeten we ernaar streven dat alle leveranciers het 
consumentenakkoord ondertekenen. Het zou goed 
zijn om na te gaan of er vaste contracten kunnen 
worden aangeboden, waardoor de consumenten 
meer zekerheid hebben. Ik moet vaststellen dat de 
staatssecretaris, ondanks haar eerdere 
aankondiging, blijkbaar niet langer van plan is om 
een wetgevend initiatief te nemen om 
strafbepalingen in te voeren tegen leveranciers die 
weigeren het voorschot aan te passen.  
 

11.07  Roberto D'Amico (PVDA-PTB): Les prix 

actuels montrent que la libéralisation du marché de 
l'électricité est un échec. Il faut obliger les 
fournisseurs à proposer des contrats fixes pour 
répondre à la demande. Enfin, il faut un réel blocage 
des prix.  
 

11.07  Roberto D'Amico (PVDA-PTB): De huidige 

prijzen tonen aan dat de liberalisering van de 
elektriciteitsmarkt een mislukking is. We moeten de 
leveranciers ertoe verplichten om vaste contracten 
aan te bieden om aan de vraag te voldoen. Tot slot 
moet er een echte prijsblokkering worden ingesteld.  
 

L'incident est clos. 

 
Het incident is gesloten. 

 

12 Questions jointes de 

- Anneleen Van Bossuyt à Alexia Bertrand 
(Budget et Protection des consommateurs) sur 
"La vente en porte-à-porte de contrats d'énergie" 
(55035246C) 
- Kris Verduyckt à Alexia Bertrand (Budget et 
Protection des consommateurs) sur 
"L'interdiction de vendre des contrats 
énergétiques en porte-à-porte" (55035407C) 
 

12 Samengevoegde vragen van 

- Anneleen Van Bossuyt aan Alexia Bertrand 
(Begroting en Consumentenbescherming) over 
"De deur-aan-deurverkoop van 
energiecontracten" (55035246C) 
- Kris Verduyckt aan Alexia Bertrand (Begroting 
en Consumentenbescherming) over "Het verbod 
op deur-aan-deurverkoop van energiecontracten" 
(55035407C) 
 

12.01  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Le Conseil 

des ministres a approuvé un arrêté royal visant à 
limiter la vente de contrats d'énergie en porte-à-
porte. Entre autres, une période d'attente obligatoire 
de 3 jours s'ajouterait à la période de rétractation 
actuelle de 14 jours, et les consommateurs 
pourraient indiquer qu'ils ne souhaitent plus recevoir 
de visites à domicile pendant un an. 
 
 
Comment les nouvelles dispositions légales seront-
elles alignées sur l'accord de consommation? 
Pourquoi d'autres pistes de réflexion n'ont-elles pas 
été envisagées, comme l'apposition d'un autocollant 
"pas de démarchage" sur la boîte aux lettres ou la 
prolongation du délai de rétractation? Quand la 
période d'attente de trois jours commencera-t-elle? 

12.01  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): De 

ministerraad heeft een KB goedgekeurd waarmee 
de deur-aan-deurverkoop van energiecontracten 
aan banden wordt gelegd. Er zou onder meer een 
verplichte wachttijd van 3 dagen komen, boven op 
de bestaande herroepingstermijn van 14 dagen, en 
consumenten zouden kunnen aangeven dat ze 
gedurende een jaar niet meer thuis willen bezocht 
worden. 
 
Hoe zullen de nieuwe wettelijke bepalingen worden 
afgestemd op het consumentenakkoord? Waarom 
werden andere denksporen, zoals het kleven van 
een opt-outsticker op de brievenbus of het verlengen 
van de herroepingstermijn, niet in aanmerking 
genomen? Wanneer zal de wachttijd van 3 dagen 
ingaan? Moet de consument na die periode het 
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Le consommateur doit-il reconfirmer le contrat après 
cette période? Comment les consommateurs 
pourront-ils indiquer qu'ils ne souhaitent plus 
recevoir de visites à domicile pendant un an? 
Comment ces règles se situent-elles par rapport à la 
directive Omnibus, qui vise à une harmonisation 
maximale? Les mesures passent-elles le test de la 
proportionnalité, de la non-discrimination et de 
l'équité? 
 
Le secteur a pris l'initiative d'obliger les fournisseurs 
d'énergie à travailler avec des vendeurs certifiés. 
Cette initiative a-t-elle été introduite entre-temps? 
Sera-t-elle incluse dans la législation? Comment le 
tout sera-t-il contrôlé? 
 

contract herbevestigen? Hoe zullen consumenten 
kunnen aangeven dat ze gedurende een jaar niet 
meer thuis bezocht willen worden? Hoe verhouden 
deze regels zich ten opzichte van de 
Omnibusrichtlijn, die een maximale harmonisatie 
beoogt? Doorstaan de maatregelen de toets van 
evenredigheid, non-discriminatie en 
rechtvaardigheid? 
 
 
In de sector werd het initiatief genomen om 
energieleveranciers te verplichten om te werken met 
gecertificeerde verkopers. Is dat intussen 
ingevoerd? Zal het in de wetgeving worden 
opgenomen? Hoe zal een en ander worden 
gecontroleerd? 
 

12.02  Kris Verduyckt (Vooruit): Le démarchage en 

porte-à-porte des contrats d'énergie n'a pas fait 
l'objet d'une interdiction totale, mais des mesures ont 
déjà été prises.  
 
Comment ces mesures fonctionneront-elles en 
pratique? Quelle est la position de la secrétaire 
d'État quant aux pratiques de vente par téléphone ou 
en ligne? Des mesures doivent-elles également être 
prises à cet égard? 
 

12.02  Kris Verduyckt (Vooruit): Er is geen 

totaalverbod op deur-aan-deurverkoop van 
energiecontracten gekomen, maar er zijn wel al 
maatregelen genomen.  
 
Hoe zullen die maatregelen in de praktijk 
functioneren? Hoe staat de staatssecretaris 
tegenover verkooppraktijken via de telefoon of 
online? Moeten daarvoor ook maatregelen worden 
genomen? 
 

12.03  Alexia Bertrand, secrétaire d'État (en 

néerlandais): Ces dernières années, l'Inspection 
économique et le Service de Médiation de l'Énergie 
ont reçu davantage de plaintes concernant certaines 
techniques de vente dans le cadre de démarchage 
en porte-à-porte de contrats d'énergie. Nous devions 
donc prendre des mesures pour améliorer la 
protection et l'information des consommateurs. La 
directive Omnibus offre aux États membres la 
possibilité de protéger les consommateurs contre 
des pratiques de marketing et de vente agressives 
ou trompeuses dans le cadre de visites non 
sollicitées à leur domicile. 
 
Dans le cadre de la transposition de la directive dans 
le droit belge, le Roi s'est vu attribuer la compétence 
d'adopter des mesures spécifiques. Un arrêté royal 
instaure un délai d'au moins trois jours avant la 
conclusion d'un contrat de fourniture d'énergie. 
Lorsqu'elle rend visite à un consommateur, une 
entreprise ne peut que proposer une offre sans 
engagement, et après ce délai obligatoire, 
l'acceptation de cette offre peut être signifiée par 
téléphone, par SMS, par courriel ou lors d'une 
deuxième visite à domicile. Le délai prend cours le 
lendemain de la remise de l'offre par l'entreprise. Si 
une offre est faite le lundi, le délai s'applique jusqu'au 
jeudi inclus, et le contrat ne peut pas être conclu 
avant le vendredi.  
 

12.03 Staatssecretaris Alexia Bertrand 

(Nederlands): De Economische Inspectie en de 
Ombudsdienst voor Energie hebben de afgelopen 
jaren meer klachten gekregen over bepaalde 
verkooptechnieken bij deur-aan-deurverkopen van 
energiecontracten. Daarom moesten we 
maatregelen nemen om consumenten beter te 
beschermen en te informeren. De Omnibusrichtlijn 
biedt lidstaten de mogelijkheid om consumenten te 
beschermen tegen agressieve of misleidende 
marketing- en verkooppraktijken in het kader van 
ongevraagde bezoeken bij de consument thuis. 
 
 
Bij de omzetting van de richtlijn naar Belgisch recht 
werd de Koning de bevoegdheid verleend om 
specifieke maatregelen uit te vaardigen. Via een KB 
wordt een verplichte wachttijd van minstens 
drie dagen ingevoerd vooraleer een 
energieleveringscontract kan worden gesloten. Bij 
het bezoek aan de consument kan de onderneming 
enkel een vrijblijvend aanbod opstellen en de 
aanvaarding van dat aanbod kan na de verplichte 
wachttijd gebeuren via de telefoon, via sms of e-mail 
of via een tweede bezoek aan huis. De wachttijd gaat 
in op de dag na het aanbod door de onderneming. 
Bij een aanbod op maandag geldt de wachttijd tot en 
met donderdag en mag de overeenkomst ten 
vroegste op vrijdag worden gesloten. 
 

Les consommateurs peuvent indiquer dans un 
document – annexé à l'arrêté royal – qu'ils ne 

Consumenten kunnen via een document 
– toegevoegd in bijlage bij het KB – aangeven dat zij 
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souhaitent pas recevoir de visites à domicile pendant 
un an. Un exemplaire du document est signé par 
l'entreprise et remis au consommateur à titre de 
preuve. Il incombe aux fournisseurs de veiller à ce 
que ce souhait soit dûment respecté, y compris par 
les tiers avec qui ils coopèrent. 
 
 
Les autres initiatives ont été soumises à l'avis du 
Conseil Supérieur des Indépendants et des PME et 
de la Commission consultative spéciale 
Consommation. Sur la base de leurs avis, les 
autocollants, la prolongation du délai de rétractation 
et l'interdiction d'exécution immédiate du contrat 
pendant le délai de rétractation n'ont pas été 
retenus. Un bon équilibre a ainsi été trouvé entre les 
intérêts des consommateurs et ceux des 
entreprises. 
 
L'accord de consommation contient déjà une 
disposition spécifique sur les ventes en porte-à-
porte. Lors de son évaluation, les dispositions qui ont 
entre-temps été intégrées dans un loi seront retirées 
de l'accord. Les problèmes liés à d'autres pratiques 
de vente, telles que la vente par téléphone, seront 
discutés dans le cadre de la révision de l'accord de 
consommation. Si les travaux menés par le secteur 
concernant l'instauration de vendeurs certifiés sont 
terminés à temps, ce résultat pourra également être 
inclus dans les discussions sur la révision de l'accord 
de consommation.  
 

gedurende een jaar niet thuis willen bezocht worden. 
Een exemplaar van het document wordt door de 
onderneming ondertekend en overhandigd aan de 
consument als bewijsstuk. Het is aan de leveranciers 
om erop toe te zien dat die wens correct wordt 
nageleefd, ook door derden waarmee ze 
samenwerken. 
 
Over de andere initiatieven werden de Hoge Raad 
voor de Zelfstandigen en de KMO en de bijzondere 
raadgevende commissie Verbruik bevraagd. Naar 
aanleiding van hun adviezen werden de 
zelfklevende stickers, de verlenging van de 
herroepingstermijn en het verbod op onmiddellijke 
uitvoering tijdens de herroepingstermijn niet in 
aanmerking genomen. Zo is er een goed evenwicht 
gevonden tussen de belangen van de consumenten 
en die van de ondernemingen. 
 
Het consumentenakkoord bevat reeds een 
specifieke bepaling over deur-aan-deurverkopen. Bij 
de evaluatie zullen de bepalingen die intussen bij 
wet geregeld zijn, uit het akkoord worden verwijderd. 
Problemen bij andere verkooppraktijken zoals 
telefonische verkoop, zullen worden besproken bij 
de herziening van het consumentenakkoord. Indien 
de werkzaamheden van de sector over de invoering 
van gecertificeerde verkopers tijdig zijn afgerond, 
kan ook dat resultaat worden meegenomen in de 
gesprekken over de herziening van het 
consumentenakkoord. 
 

12.04  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Comment 

un consommateur moyen saura-t-il qu'il peut 
indiquer, par le biais d'un document joint à l'arrêté 
royal, qu'il ne souhaite plus recevoir de visite à 
domicile pendant une année? Une campagne de 
sensibilisation sera-t-elle mise en place à cette fin? 
 
Comment les mesures relatives à la vente en porte-
à-porte sont-elles conciliables avec la directive 
Omnibus, qui recommande une harmonisation 
maximale? La secrétaire d'État n'a pas répondu à 
cette question. 
 

12.04  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Hoe zal een 

doorsnee consument weten dat hij via een document 
in bijlage bij het KB kan aangeven dat hij een jaar 
geen bezoek meer aan huis wenst te krijgen? Zal 
daarvoor een sensibiliseringscampagne op het 
getouw worden gezet? 
 
Hoe verhouden de maatregelen inzake deur-aan-
deurverkoop zich tot de Omnibusrichtlijn, waarin een 
maximale harmonisatie wordt gevraagd? Daarop 
heeft de staatssecretaris niet geantwoord. 
 

12.05  Kris Verduyckt (Vooruit): Nous devons 

restreindre le plus possible les pratiques consistant 
à offrir des produits avec insistance dans le cadre de 
la vente en porte-à-porte. En effet, de telles 
pratiques peuvent avoir une incidence considérable 
sur les ménages. Je me réjouis des initiatives prises 
par le gouvernement, mais j'espère qu'elles seront 
efficaces et contrôlées. 
 

12.05  Kris Verduyckt (Vooruit): We moeten 

praktijken waarbij producten worden opgedrongen 
via deur-aan-deurverkoop maximaal terugdringen. 
Zulke zaken kunnen immers een grote impact 
hebben op de gezinnen. Ik ben blij met de initiatieven 
die de regering heeft genomen, maar ik hoop dat ze 
ook werken en gecontroleerd zullen worden. 
 

12.06  Alexia Bertrand, secrétaire d'État (en 

néerlandais): Normalement, le fournisseur doit 
informer le consommateur de ses nouveaux droits, 
mais je demanderai au SPF Économie d'organiser 
une campagne de sensibilisation à cet égard. 
 

12.06 Staatssecretaris Alexia Bertrand 

(Nederlands): Normaal moet de leverancier de 
consument informeren over zijn nieuwe rechten, 
maar ik zal ook de FOD Economie vragen om 
daarover een sensibiliseringscampagne te 
organiseren. 
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L'incident est clos. 
 

Het incident is gesloten. 
 

13 Question de Leslie Leoni à Alexia Bertrand 

(Budget et Protection des consommateurs) sur 
"Le démarchage téléphonique abusif et la liste 
"Do not call me"" (55035376C) 
 

13 Vraag van Leslie Leoni aan Alexia Bertrand 

(Begroting en Consumentenbescherming) over 
"Wanpraktijken op het vlak van telemarketing en 
de Bel-me-niet-meer-lijst" (55035376C) 
 

13.01  Leslie Leoni (PS): Chaque citoyen peut 

s’inscrire dans une liste regroupant les numéros de 
téléphone ne souhaitant pas faire l'objet de 
démarchage publicitaire. Les sociétés qui organisent 
une campagne de marketing téléphonique doivent la 
consulter. Y avoir accès n’est pas gratuit: il faut 
payer une licence. 
 
La note de politique générale sur la protection du 
consommateur stipule que la gestion de cette liste 
sera reprise par les opérateurs télécom qui doivent 
créer une banque de données centrale de numéros. 
Une association distincte, regroupant les 
organisations professionnelles de marketing direct, 
mettra la liste établie par les opérateurs télécom à la 
disposition des personnes pratiquant le marketing 
téléphonique. 
 
Comment améliorerez-vous l’efficacité de la liste "Ne 
m’appelez plus"? Pour modifier le Code de droit 
économique et rédiger le projet d’arrêté fixant les 
critères d’agrément auxquels doivent répondre les 
associations concernées, vous devez obtenir l’avis 
de l'APD. Vous est-il déjà parvenu? La modification 
du livre VI du Code de droit économique se fera-t-
elle bientôt?  
 

13.01  Leslie Leoni (PS): Elke burger kan zich 

inschrijven op een lijst met telefoonnummers indien 
hij niet meer door telemarketeers opgebeld wil 
worden. Bedrijven die een telemarketingcampagne 
opzetten, moeten die lijst raadplegen. De toegang tot 
de lijst is niet gratis: men moet een licentie betalen.  
 
 
In de beleidsnota over consumentenbescherming 
staat dat het beheer van die lijst overgenomen zal 
worden door de telecomoperators, die een centrale 
nummerdatabank moeten oprichten. Een andere 
vereniging, die de beroepsverenigingen van direct 
marketeers groepeert, zal de door de 
telecomoperators opgestelde lijst ter beschikking 
stellen van de telemarketeers. 
 
 
Hoe zult u de doeltreffendheid van de 'Bel-me-niet-
meer-lijst' verbeteren? Om het Wetboek van 
economisch recht te wijzigen en het ontwerpbesluit 
op te stellen tot bepaling van de erkenningscriteria 
waaraan de betrokken verenigingen moeten 
beantwoorden, moet u het advies ven de GBA 
inwinnen. Hebt u dat advies al ontvangen? Zal 
boek VI van het Wetboek van economisch recht 
binnenkort gewijzigd worden?  
 

13.02  Alexia Bertrand, secrétaire d'État (en 

français): Suite à la mise en place de la base de 
données de numéros centrale, la liste "Ne m’appelez 
plus" est gérée par les opérateurs télécom depuis le 
3 mars 2022. Cette liste est mise à la disposition des 
entreprises de marketing direct. La loi sur les 
communications électroniques, le livre VI du Code 
de droit économique, et l’arrêté royal de 
fonctionnement de l’ASBL qui gère cette liste seront 
bientôt modifiés. 
 

13.02 Staatssecretaris Alexia Bertrand (Frans): 

Naar aanleiding van de oprichting van de centrale 
nummerdatabank, wordt de 'Bel-me-niet-meer-lijst' 
sinds 3 maart 2022 door de telecomoperators 
beheerd. Die lijst wordt ter beschikking gesteld van 
de directmarketingbedrijven. De wet betreffende de 
elektronische communicatie, boek VI van het 
Wetboek van economisch recht en het koninklijk 
besluit tot regeling van de werking van de vzw die 
deze lijst beheert, zullen binnenkort gewijzigd 
worden.  
 

Les opérateurs devront informer leurs abonnés de la 
possibilité de s'opposer à l'utilisation de leur(s) 
numéro(s) de téléphone à des fins de marketing. Ils 
mentionneront aussi le site web de CNDB (Central 
Number Database) et le numéro d'appel où l'abonné 
peut signaler son opposition.  
 
 
 
Vu que livre VI du Code de droit économique doit 
être modifié en même temps que la loi du 
13 juin 2005 sur les communications électroniques, 

De operatoren zullen hun abonnees moeten 
inlichten over de mogelijkheid om zich tegen het 
gebruik van hun telefoonnummer(s) voor 
telemarketingdoeleinden te verzetten. Ze zullen ook 
de CNDB-website (Centrale Nummerdatabank) 
moeten vermelden, alsook het telefoonnummer via 
hetwelk de abonnees kunnen aangeven dat ze daar 
niet mee instemmen.  
 
Aangezien boek VI van het Wetboek van 
economisch recht tegelijkertijd met de wet van 
13 juni 2005 betreffende de elektronische 
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mon administration finalise avec l'IBPT la demande 
d'avis à l'APD. Celle-ci sera soumise dès que l'avant-
projet de loi modifiant le livre VI Code de droit 
économique sera approuvé par le Conseil des 
ministres. 
 

communicatie gewijzigd moet worden, legt mijn 
administratie thans in samenwerking met het BIPT 
de laatste hand aan het tot de GBA gerichte verzoek 
om advies. Dat zal ingediend worden zodra het 
voorontwerp van wet tot wijziging van boek VI van 
het Wetboek van economisch recht door de 
ministerraad goedgekeurd zal worden.  
 

13.03  Leslie Leoni (PS): Il suffit donc de patienter 

encore un peu. 
 

13.03  Leslie Leoni (PS): Men moet dus alleen nog 

eventjes geduld oefenen.  
 

L'incident est clos. 
 

Het incident is gesloten. 
 

14 Question de Georges Dallemagne à Alexia 

Bertrand (Budget et Protection des 
consommateurs) sur "Les communications 
téléphoniques indésirables" (55035405C) 
 

14 Vraag van Georges Dallemagne aan Alexia 

Bertrand (Begroting en 
Consumentenbescherming) over "Ongewenste 
telefoonoproepen" (55035405C) 
 

14.01  Georges Dallemagne (Les Engagés): La 

population est de plus en plus harcelée par des 
communications téléphoniques indésirables. Début 
décembre 2022, le point de contact du SPF 
Économie avait déjà reçu 52 000 plaintes de 
consommateurs. Les pouvoirs publics ne peuvent 
pas rester indifférents. Les auteurs des appels 
téléphoniques indésirables semblent avoir un 
sentiment d'impunité. 
 
Quelle utilisation effective le SPF Économie fait-il 
des informations reçues? La secrétaire d’État 
compte-t-elle prendre des initiatives pour enrayer ce 
phénomène? Existe-t-il une collaboration 
internationale pour les appels indésirables venant de 
l'étranger? 
 

14.01  Georges Dallemagne (Les Engagés): De 

burgers worden steeds vaker lastiggevallen met 
ongewenste telefoontjes. Begin december 2022 had 
het meldpunt bij de FOD Economie al 
52.000 klachten van consumenten ontvangen. De 
overheid kan niet onverschillig blijven. Bij de plegers 
van ongewenste telefoontjes ontstaat er een gevoel 
van straffeloosheid. 
 
 
Wat doet de FOD Economie eigenlijk met de 
ontvangen informatie? Zal de staatssecretaris 
initiatieven nemen om dit verschijnsel in te dammen? 
Wordt er op internationaal vlak samengewerkt om 
het probleem van ongewenste oproepen uit het 
buitenland aan te pakken? 
 

14.02  Alexia Bertrand, secrétaire d'État (en 

français): En cas d’infraction caractérisée, 
l’Inspection économique ouvre une enquête contre 
les auteurs des pratiques dénoncées. Le nombre de 
procès-verbaux dressés contre des entreprises 
n’ayant pas respecté la liste "Ne m’appelez plus" 
était de 5 en 2020, 26 en 2021 et 5 en 2022. Le 
nombre de 52 000 concerne l’ensemble des plaintes 
déposées au point de contact, tous domaines 
confondus. 
 
Je travaille à la modification de la législation relative 
à la liste "Ne m’appelez plus". La loi sur les 
communications électroniques, le livre VI du Code 
de droit économique et l’arrêté royal réglant le 
fonctionnement de l’ASBL chargée de la gestion de 
cette liste seront prochainement modifiés. 
 

14.02 Staatssecretaris Alexia Bertrand (Frans): In 

geval van een kennelijke inbreuk stelt de 
Economische Inspectie een onderzoek tegen de 
plegers van de gemelde praktijken in. Het aantal 
processen-verbaal tegen bedrijven die zich niet aan 
de Bel-me-niet-meer-lijst gehouden hebben bedroeg 
5 in 2020, 26 in 2021 en 5 in 2022. Het cijfer 52.000 
heeft betrekking op alle klachten die bij het meldpunt 
voor alle domeinen ingediend werden. 
 
 
Ik ben de wetgeving inzake de Bel-me-niet-meer-lijst 
aan het aanpassen. De wet op de elektronische 
communicatie, boek VI van het Wetboek van 
economisch recht en het koninklijk besluit tot 
regeling van de werking van de vzw die belast is met 
het beheer van die lijst zullen eerlang gewijzigd 
worden. 
 

Les opérateurs seront obligés d’informer leurs 
abonnés de la possibilité de signaler qu’ils 
s’opposent à l’utilisation du ou des numéros de 
téléphone qui leur ont été attribués à des fins de 
marketing direct. 
 

De operatoren zullen hun abonnees moeten 
inlichten over de mogelijkheid om aan te geven dat 
ze zich verzetten tegen het gebruik van de hun 
toegewezen telefoonnummers voor 
directmarketingdoeleinden.  
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Une enquête générale de l’Inspection économique a 
été menée en 2021 au sein du secteur du marketing 
par téléphone. Le Code de droit économique permet 
à l’Inspection économique de sanctionner 
l’entreprise belge pour le compte de laquelle un call 
center agit. La directive e-privacy impose aux pays 
membres de mettre en œuvre un système opt-in ou 
opt-out en ce qui concerne les appels de marketing 
direct. Il est possible d’utiliser le réseau CPC lorsque 
l’entreprise appelante est établie dans l’Union 
européenne. 
 

In 2021 heeft de Economische Inspectie een 
algemeen onderzoek uitgevoerd in de 
telemarketingsector. Het Wetboek van economisch 
recht geeft de Economische Inspectie de 
mogelijkheid om een Belgisch bedrijf in opdracht 
waarvan een callcenter opereert te sanctioneren. De 
EU-lidstaten moeten overeenkomstig de e-
Privacyrichtlijn een opt-in- of een opt-outregeling 
inzake dm-telefoonoproepen implementeren. Als het 
bedrijf dat de abonnee opbelt in de Europese Unie 
gevestigd is, kan er een beroep gedaan worden op 
het SCB-netwerk.  
 

14.03  Georges Dallemagne (Les Engagés): Ma 

question portait aussi sur des appels frauduleux en 
matière de vente de services et de produits. Je suis 
frappé par le faible nombre de P.-V. dressés. Les 
personnes vulnérables semblent particulièrement 
ciblées. J’attire l’attention de la secrétaire d’État sur 
les initiatives qui devraient être prises en 
complément. Ce phénomène prend une ampleur 
considérable. 
 

14.03  Georges Dallemagne (Les Engagés): Mijn 

vraag ging ook over frauduleuze oproepen voor de 
verkoop van goederen en diensten. Ik sta ervan 
versteld hoe weinig pv's er opgesteld werden. Het 
lijkt erop dat vooral kwetsbare personen geviseerd 
worden. Ik wil de staatssecretaris erop attent maken 
dat er bijkomende initiatieven genomen zouden 
moeten worden. Dat fenomeen neemt een 
aanzienlijke omvang aan.  
 

14.04  Alexia Bertrand, secrétaire d'État (en 

français): Nous avons constaté une augmentation de 
8 % des plaintes déposées. Les principaux 
phénomènes relevés sont le phishing, la non-
livraison de produits achetés, et la fraude à la 
facture. J’essaie d’avancer avec les secteurs. 
 

14.04 Staatssecretaris Alexia Bertrand (Frans): We 

hebben vastgesteld dat het aantal ingediende 
klachten met 8 % gestegen is. De voornaamste 
problemen die daarin gemeld worden, zijn phishing, 
de niet-levering van gekochte producten en 
factuurfraude. Ik probeer samen met de sectoren 
vooruitgang te boeken.  
 

14.05  Georges Dallemagne (Les Engagés): J’attire 

particulièrement l’attention sur les fraudes venant de 
l’étranger, qui semblent être beaucoup moins 
suivies. Cet hiver, des citoyens belges ont acheté 
par téléphone du bois en France, mais n’ont jamais 
été livrés. Personne n’a été poursuivi. 
 

14.05  Georges Dallemagne (Les Engagés): Ik 

vestig in het bijzonder uw aandacht op fraudezaken 
van buitenlandse oorsprong, die blijkbaar veel 
minder opgevolgd worden. In de winter kochten 
verscheidene Belgen via de telefoon hout in 
Frankrijk, maar dat werd nooit geleverd. Niemand 
werd daarvoor vervolgd.  
 

L'incident est clos. 
 

Het incident is gesloten. 
 

Présidente: Kathleen Verhelst 
 
La présidente: La commission se poursuit avec les 
questions adressées à la ministre De Sutter. 
 

Voorzitster: Kathleen Verhelst 
 
De voorzitster: We zetten de commissie voort met 
de vragen aan minister De Sutter.  
 

15 Question de Leslie Leoni à Petra De Sutter 

(VPM Fonction publique et Entreprises publiques, 
Télécoms et Poste) sur "Le prix élevé des 
télécommunications en Belgique" (55033899C) 
 

15 Vraag van Leslie Leoni aan Petra De Sutter 

(VEM Ambtenarenzaken en Overheidsbedrijven, 
Telecommunicatie en Post) over "De hoge 
telecomprijzen in België" (55033899C) 
 

15.01  Leslie Leoni (PS): Une étude de Surfshark 

montre qu'avec la 21ème place, la Belgique est un 
des pires élèves de l'UE pour le prix et la vitesse de 
l'internet. Un des facteurs expliquant ce prix élevé 
est le manque de concurrence et la situation de 
quasi-monopole sur le marché. Dans un petit pays 
densément peuplé, les coûts élevés liés à 
l'infrastructure sont assumés par le consommateur. 
Enfin, l'inflation historiquement élevée entraîne une 

15.01  Leslie Leoni (PS): Uit een studie van 

Surfshark blijkt dat België met zijn 21ste plaats een 
van de hekkensluiters van de EU is op het stuk van 
de prijs en de snelheid van het internet. Eén van de 
verklaringen van die hoge prijs is het gebrek aan 
concurrentie en de situatie van een bijna-monopolie 
op de markt. In een klein en dichtbevolkt land worden 
de hoge infrastructuurkosten door de consumenten 
gedragen. Ten slotte leidt de historisch hoge inflatie 
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importante augmentation des coûts de l'énergie et 
des équipements technologiques. La réduction du 
coût des abonnements téléphoniques et d'internet 
peut prendre des années, mais c'est important. 
 
 
Comment le gouvernement peut-il agir pour réduire 
le coût des abonnements télécom? Quelles mesures 
sont-elles déjà prises? 
 

tot een aanzienlijke stijging van de energiekosten en 
van de kosten voor de technologische uitrusting. Het 
terugdringen van de prijzen van de telefonie- en 
internetabonnementen kan jaren duren, maar het is 
belangrijk dat dat gebeurt. 
 
Welke initiatieven kan de regering nemen om de 
prijzen van de telecomabonnementen te drukken? 
Welke maatregelen worden er reeds genomen?  
 

15.02  Petra De Sutter, ministre (en français): 

L'IBPT indique que les prix des offres groupées 
combinant services fixes et mobiles ont diminué par 
rapport à 2018. Le choix et le rapport qualité prix 
sont meilleurs. En partie suite à la politique tarifaire 
d’Orange, qui a réussi son entrée sur le marché de 
services fixes. L’amélioration des conditions d’accès 
de gros au réseau Proximus, Telenet et Voo est due 
à la décision de régulation. La concurrence s'est 
donc accrue. En revanche, les prix des offres 
groupées composées de services fixes ont 
augmenté depuis 2018. Lors de l'analyse de marché 
en 2024, l’IBPT va imposer, si nécessaire, des 
obligations supplémentaires et accordera une 
attention particulière aux conditions d’accès à la fibre 
optique offertes par Proximus. 
 
La Belgique reste un pays cher. Le marché mobile 
n’est pas régulé, à l’exception des tarifs de 
terminaison. La mise aux enchères de fréquences 
en 2022 a permis à un nouvel opérateur d’entrer sur 
le marché de la téléphonie mobile, ce qui pourrait 
renforcer la concurrence. Sur le marché fixe, 
j’attends des effets positifs pour les consommateurs, 
invités à comparer les offres et à changer 
d’opérateur si nécessaire. Le simulateur tarifaire 
www.meilleurtarif.be et la procédure Easy Switch ont 
été conçus pour les y aider. 
 

15.02 Minister Petra De Sutter (Frans): Het BIPT 

meldt dat de prijzen voor bundels waarin vaste en 
mobiele diensten gecombineerd worden, ten 
opzichte van 2018 gedaald zijn. De keuze en de 
prijs-kwaliteitverhouding zijn beter, mede door het 
tariefbeleid van Orange, dat met succes de markt 
van de vaste diensten betreden heeft. De verbeterde 
voorwaarden voor wholesaletoegang tot het 
Proximus-, Telenet- en Voo-netwerk zijn te danken 
aan de reguleringsbeslissing. De concurrentie is dus 
toegenomen. Anderzijds zijn de prijzen van de 
bundels bestaande uit vaste diensten sinds 2018 
gestegen. Bij de marktanalyse in 2024 zal het BIPT 
zo nodig bijkomende verplichtingen opleggen en 
bijzondere aandacht besteden aan de voorwaarden 
voor de glasvezeltoegang die Proximus aanbiedt. 
 
België blijft een duur land. De mobiele markt is niet 
gereguleerd, met uitzondering van de 
terminatietarieven. Door de veiling van frequenties in 
2022 kon er een nieuwe operator de mobiele markt 
betreden, wat de concurrentie zou kunnen 
vergroten. Op de vaste markt verwacht ik positieve 
effecten voor de consument, die aangemoedigd 
wordt om de aanbiedingen te vergelijken en indien 
nodig van operator te veranderen. De tariefsimulator 
www.bestetarief.be en de Easy Switch-procedure 
werden ontworpen om hem daarbij te helpen. 
 

15.03  Leslie Leoni (PS): J'attends la suite des 

évènements. Je sais que vous êtes attentive à cette 
question. 
 

15.03  Leslie Leoni (PS): Ik zal afwachten en kijken 

hoe een en ander evolueert. Ik weet dat u die kwestie 
toegewijd bent.  
 

L'incident est clos. 
 

Het incident is gesloten. 
 

16 Questions jointes de 

- Erik Gilissen à Petra De Sutter (VPM Fonction 
publique et Entreprises publiques, Télécoms et 
Poste) sur "Les réseaux mobiles" (55034483C) 
- Marianne Verhaert à Petra De Sutter (VPM 
Fonction publique et Entreprises publiques, 
Télécoms et Poste) sur "La couverture mobile 
dans les trains" (55035110C) 
 

16 Samengevoegde vragen van 

- Erik Gilissen aan Petra De Sutter (VEM 
Ambtenarenzaken en Overheidsbedrijven, 
Telecommunicatie en Post) over "De mobiele 
netwerken" (55034483C) 
- Marianne Verhaert aan Petra De Sutter (VEM 
Ambtenarenzaken en Overheidsbedrijven, 
Telecommunicatie en Post) over "De mobiele 
dekking in de treinen" (55035110C) 
 

16.01 Erik Gilissen (VB): La qualité des réseaux 

mobiles sur les quinze principales lignes IC a été 
mesurée pour la première fois en 2021. Les chiffres 
de 2022 montrent que la vitesse de téléchargement 
dans les trains a encore diminué.  

16.01  Erik Gilissen (VB): In 2021 werd de kwaliteit 

van de mobiele netwerken op de 15 belangrijkste IC-
lijnen voor het eerst gemeten. Uit de cijfers voor 
2022 blijkt dat de downloadsnelheid op de treinen 
nog is gedaald.  
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Sur quelles lignes ces tests ont-ils été effectués? 
Quels sont les résultats pour les lignes IC Hasselt-
Bruxelles et Tongres-Gand? Une augmentation de la 
capacité sur ces lignes est-elle prévue? 
 

 
Op welke lijnen werden die tests uitgevoerd? Wat 
zijn de resultaten voor de IC-lijnen Hasselt-Brussel 
en Tongeren-Gent? Komt er een 
capaciteitsverhoging op die lijnen? 
 

16.02  Marianne Verhaert (Open Vld): Le réseau 

mobile dans les trains est souvent très instable. La 
SNCB travaille à l'amélioration du signal de 
téléphonie mobile dans les trains, mais la qualité du 
réseau est souvent insuffisante, surtout dans les 
régions à faible densité de population. Les 
voyageurs ferroviaires en Campine, par exemple, en 
font l'expérience tous les jours. Il ressort des chiffres 
de l'IBPT que la qualité des réseaux mobiles s'est 
dégradée au cours de l'année écoulée, tant pour les 
communications téléphoniques que pour l'internet 
mobile. En outre, les tests ne sont effectués que sur 
les grandes lignes, alors que la communication sur 
les lignes rurales est souvent moins bonne. 
 
Comment la ministre explique-t-elle cette 
dégradation? Les problèmes de communication sur 
les lignes rurales seront-ils également répertoriés? 
Des initiatives seront-elles prises en concertation 
avec l'IBPT, les opérateurs et les entreprises de 
chemins de fer afin d'offrir aux voyageurs ferroviaires 
une meilleure couverture mobile? 
 

16.02  Marianne Verhaert (Open Vld): Het mobiele 

netwerk op de trein is vaak zeer onstabiel. De NMBS 
werkt aan een beter gsm-signaal op de trein, maar 
vaak is de kwaliteit van het netwerk ontoereikend, 
vooral in dunbevolkte gebieden. De treinreizigers in 
de Kempen bijvoorbeeld ondervinden dat elke dag. 
Uit de cijfers van het BIPT blijkt dat de kwaliteit van 
de mobiele netwerken er het afgelopen jaar op is 
achteruitgegaan, zowel voor telefoonverbindingen 
als voor het mobiele internet. Bovendien worden de 
tests enkel op grote lijnen uitgevoerd, terwijl de 
verbinding op landelijke lijnen vaak slechter is. 
 
 
 
Hoe verklaart de minister die verslechtering? Zal de 
verbindingsproblematiek op landelijke lijnen 
eveneens in kaart worden gebracht? Worden er in 
samenspraak met het BIPT, de operatoren en de 
spoormaatschappijen initiatieven genomen om de 
treinreiziger een betere mobiele dekking te 
bezorgen?  

 

16.03  Petra De Sutter, ministre (en néerlandais): 

La couverture mobile dans les trains n'est pas 
toujours optimale, car les lignes traversent 
généralement des zones peu construites et les trains 
bloquent une partie du signal. Par ailleurs, 
l'utilisation des données mobiles a fortement 
augmenté ces dernières années, sans que la 
capacité des réseaux n'ait été augmentée, de sorte 
qu'aujourd'hui, les réseaux 4G sont presque saturés. 
 
Dans la perspective du déploiement de la 5G, l'arrêté 
royal du 28 novembre 2021 impose aux opérateurs 
télécoms de fournir un débit extérieur minimal de 
10 Mbps sur 98 % des 15 lignes ferroviaires les plus 
fréquentées d'ici septembre 2024. C'est sur ces 
lignes que les tests ont été effectués. Les opérateurs 
actuels sont obligés d'atteindre une couverture de 
99,5 % de la population d'ici le 1er septembre 2024 
et de 99,8 % d'ici le 1er septembre 2028. 
 

16.03 Minister Petra De Sutter (Nederlands): De 

mobiele dekking in de treinen is niet altijd optimaal, 
omdat de treinlijnen doorgaans door weinig 
bebouwde zones lopen en de treinen een deel van 
het signaal tegenhouden. Bovendien is het gebruik 
van mobiele data de jongste jaren sterk 
toegenomen, zonder capaciteitsverhoging van het 
netwerk, waardoor de 4G-netwerken stilaan 
verzadigd raken. 
 
Met het oog op de uitrol van 5G worden de 
telecomoperatoren door het KB van 28 november 
2021 verplicht op 98 % van de locaties van de 
15 meest gebruikte spoorlijnen een minimumdebiet 
outdoor van 10 Mbps te leveren vóór september 
2024. Het is op die lijnen dat de tests werden 
uitgevoerd. De bestaande operatoren zijn verplicht 
om tegen 1 september 2024 een dekkingsgraad van 
99,5 % van de bevolking te halen en van 99,8 % 
tegen 1 september 2028. 
 

Le nombre de tests effectués étant insuffisant, il n'est 
pas possible de faire des déclarations 
statistiquement significatives concernant les 
résultats par ligne ferroviaire. La portée du projet de 
contrôle sera étendue d'ici la fin de l'année.  
 
Mon cabinet examine comment la connectivité 
pourrait être améliorée sur les lignes ferroviaires 
restantes, par exemple à l'aide de moyens publics. 
Entre-temps, des entretiens exploratoires ont lieu 

Omdat er te weinig tests werden uitgevoerd, is het 
niet mogelijk statistisch significante uitspraken te 
doen over de resultaten per spoorlijn. De scope van 
het controleproject zal tegen eind dit jaar worden 
uitgebreid.  
 
Mijn kabinet gaat na hoe de connectiviteit op de 
resterende spoorlijnen kan worden verbeterd, 
bijvoorbeeld met overheidssteun. Ondertussen 
lopen er verkennende gesprekken tussen het BIPT, 
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entre l'IBPT, la SNCB et Infrabel à propos des 
projets en cours. Selon l'IBPT, la qualité de 
l'expérience utilisateur dans les trains augmentera 
de toute façon après le déploiement de la 5G. 
 

de NMBS en Infrabel over de lopende projecten. 
Volgens het BIPT zal de kwaliteit van de 
gebruikservaring in de treinen na de uitrol van 5G 
sowieso toenemen.  
 

16.04  Erik Gilissen (VB): Une bonne connexion 

internet à bord du train peut constituer un incitant à 
opter pour les transports publics, également dans les 
régions moins densément peuplées. J'espère que 
les nouvelles obligations en matière de couverture 
mobile apporteront une solution. 
 

16.04  Erik Gilissen (VB): Een goede 

internetverbinding op de trein kan mensen er mede 
toe aanzetten voor het openbaar vervoer te kiezen, 
ook in de minder dichtbevolkte gebieden. Ik hoop dat 
de nieuwe dekkingsverplichtingen soelaas zullen 
bieden.  
 

16.05  Marianne Verhaert (Open Vld): Il faut établir 

la cartographie de la couverture des zones rurales. 
J'espère que des progrès pourront être réalisés à 
court terme. 
 

16.05  Marianne Verhaert (Open Vld): De landelijke 

gebieden moeten in kaart worden gebracht. Ik hoop 
dat er op korte termijn stappen vooruit kunnen 
worden gezet.  
 

L'incident est clos. 
 

Het incident is gesloten. 
 

17 Question de Erik Gilissen à Petra De Sutter 

(VPM Fonction publique et Entreprises publiques, 
Télécoms et Poste) sur "Le libre choix d'un 
modem" (55034527C) 
 

17 Vraag van Erik Gilissen aan Petra De Sutter 

(VEM Ambtenarenzaken en Overheidsbedrijven, 
Telecommunicatie en Post) over "De vrije keuze 
van een modem" (55034527C) 
 

17.01  Erik Gilissen (VB): Dans certains pays, les 

consommateurs ne sont plus obligés d'utiliser le 
modèle standard de modem de leur opérateur, ce qui 
peut favoriser la concurrence.  
 
Envisage-t-on également le libre choix dans notre 
pays? Quelles exigences et garanties associera-t-on 
aux modems? Les modems chinois seront-ils 
également autorisés? Quels contrôles sont prévus? 
 

17.01  Erik Gilissen (VB): In sommige landen zijn 

consumenten niet langer verplicht om het 
standaardmodel modem van hun operator te 
gebruiken. Dit kan de concurrentie aanwakkeren.  
 
Wordt ook in ons land de vrije keuze overwogen? 
Welke eisen en garanties zal men stellen aan de 
modems? Zullen ook Chinese modems worden 
toegelaten? In welke controles wordt voorzien? 
 

17.02  Petra De Sutter, ministre (en néerlandais): 

En effet, le libre choix de modems est envisagé. 
L'IBPT planche sur un projet d'arrêté. Une procédure 
de consultation a couru jusqu'au 17 novembre 2022. 
Une décision finale est attendue pour fin 2023. 
 
 
Dans le cadre de cet arrêté en projet, l'ensemble des 
opérateurs de télécommunications seraient obligés 
de publier toutes les caractéristiques techniques, 
comme des aspects concernant la sécurisation du 
réseau et la protection des données, afin de limiter 
le risque de piratage, d'installation de logiciels 
espions ou de fraude à l'identité. L'objectif consiste 
à veiller à ce que les modems achetés puissent offrir 
des garanties de qualité équivalentes. 
 

17.02 Minister Petra De Sutter (Nederlands): De 

vrije keuze van modems wordt inderdaad 
overwogen. Het BIPT werkt aan een ontwerpbesluit. 
Er liep een consultatieprocedure tot 17 november 
2022. Een finaal besluit wordt tegen eind 2023 
verwacht.  
 
In het kader van dat ontwerpbesluit zouden alle 
telecomoperatoren worden verplicht om alle 
noodzakelijke technische kenmerken te publiceren, 
zoals aspecten betreffende netwerkbeveiliging en 
gegevensbescherming, zodat de kans op hacking, 
spyware of identiteitsfraude zou moeten worden 
beperkt. Het is de bedoeling dat de zelf aangekochte 
modems gelijkwaardige kwaliteitsgaranties kunnen 
bieden. 
 

Les modems chinois seront également autorisés. Il 
n'existe aucune base juridique pour les interdire. 
Toutefois, le projet de décision de l'IBPT prévoit la 
possibilité d'exclure certains modems ou fabricants 
de modems si un opérateur ou un utilisateur final 
devait identifier un problème ou un danger. 
 

Ook Chinese modems zullen worden toegelaten. Er 
is geen juridische basis om ze te verbieden. In het 
ontwerpbesluit van het BIPT zal wel opgenomen 
worden dat bepaalde modems of modemfabrikanten 
kunnen worden uitgesloten indien een operator of 
een eindgebruiker een probleem of gevaar zou 
vaststellen. 
 

17.03  Erik Gilissen (VB): Une plus grande 17.03  Erik Gilissen (VB): Meer concurrentie inzake 
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concurrence sur le marché des modems pourrait 
faire baisser les prix, car les prix des 
télécommuications sont assez élevés en Belgique. 
Les PME utiliseront également des modems chinois. 
J'espère que des contrôles efficaces seront 
effectués en matière de sécurité et de respect de la 
vie privée. 
 

modems zou de prijzen kunnen drukken, want de 
telecomprijzen zijn in België vrij hoog. Ook kmo’s 
zullen Chinese modems gebruiken. Ik hoop dat er 
goede controles op veiligheid en privacy zullen zijn. 
 

L'incident est clos. 
 
La présidente: La question n° 55034528C de 
Mme Dierick est transformée en question écrite. 
 

Het incident is gesloten. 
 
De voorzitster: Vraag nr. 55034528C van 
mevrouw Dierick wordt omgezet in een schriftelijke 
vraag. 
 

18 Question de Robby De Caluwé à Petra 

De Sutter (VPM Fonction publique et Entreprises 
publiques, Télécoms et Poste) sur "Les zones 
blanches" (55034832C) 
 

18 Vraag van Robby De Caluwé aan Petra 

De Sutter (VEM Ambtenarenzaken en 
Overheidsbedrijven, Telecommunicatie en Post) 
over "De witte zones" (55034832C) 
 

18.01  Robby De Caluwé (Open Vld): Actuellement, 

138 000 ménages belges n'ont pas accès à l'internet 
rapide. Il s'agit de ménages situés dans des zones 
dites blanches, qui ne présentent pas d'intérêt 
économique pour les opérateurs du marché. Il n'y a 
pas de réseau câblé dans ces zones et la connexion 
mobile y est mauvaise. Environ 2 % de notre 
territoire sont concernés par ces zones blanches. La 
ministre a prévu 41 millions d'euros pour le 
déploiement de l'internet à haut débit dans ces 
zones. Par ailleurs, la mise en place d'une 
plateforme de connaissances et d'apprentissage en 
matière de 5G a été annoncée pour renforcer 
l'adhésion au déploiement de la 5G. Quel est l'état 
d'avancement de ces projets? 
 

18.01  Robby De Caluwé (Open Vld): In België 

hebben 138.000 huishoudens geen toegang tot snel 
internet. Het gaat om mensen in de 'witte zones', 
waar het voor de markt niet interessant is om te 
investeren. Er ligt geen internetkabel en de mobiele 
verbinding is er slecht. Ongeveer 2 % van ons 
grondgebied is zo'n witte zone. De minister heeft 
41 miljoen euro uitgetrokken voor het uitrollen van 
breedbandinternet in deze zones. Daarnaast is er 
ook een kennis- en leerplatform rond 5G 
aangekondigd om het draagvlak voor de uitrol van 
5G te vergroten. Wat is de stand van zaken van deze 
projecten? 
 

18.02  Petra De Sutter, ministre (en néerlandais): 

L'IBPT a dressé la liste des zones blanches. Il s'agit 
de zones ne disposant pas d'un accès rapide à 
l'internet de 100 Mbps. Les opérateurs peuvent 
obtenir des subsides pour y déployer l'internet fixe. 
La liste a été soumise au secteur en 
septembre 2022. L'appel à projets a pris fin le 
29 janvier 2023. Deux opérateurs ont soumis des 
offres. 
 

18.02 Minister Petra De Sutter (Nederlands): Het 

BIPT heeft de witte zones opgelijst. Dit zijn zones 
zonder snel internet van 100 Mbps. Operatoren 
kunnen subsidies krijgen om er vast internet uit te 
rollen. De lijst werd in september 2022 voorgelegd 
aan de sector. De projectoproep voor de 
investeringen liep af op 29 januari 2023. Twee 
operatoren hebben offertes ingediend. 
 

Président: Stefaan Van Hecke 
 
Outre le plan national haut débit, d'autres initiatives 
comprennent l'accord entre la Communauté 
germanophone, Ethias et Proximus pour le 
déploiement de la fibre optique et le projet Last Mile 
de l'Agence wallonne du Numérique. Plus de la 
moitié des ménages dans les zones blanches 
possédera l'internet à très haut débit dans les 
années à venir. 
 

Voorzitter: Stefaan Van Hecke 
 
Naast het nationaal breedbandplan zijn er nog 
andere initiatieven, zoals het akkoord tussen de 
Duitstalige Gemeenschap, Ethias en Proximus voor 
de uitrol van glasvezel en het Last Mile-project van 
het Waalse Agence du Numérique. Meer dan de helft 
van de huishoudens in de witte zones zullen in de 
komende jaren over supersnel internet kunnen 
beschikken. 
 

La plateforme de connaissances et d'apprentissage 
créée en 2021 vise à informer le public sur la 
technologie 5G de manière objective. La 
coordination du site www.parlons5g.be est assurée 

Het kennis- en leerplatform dat in 2021 is opgericht, 
moet het publiek op een objectieve manier 
informeren over de 5G-technologie. De coördinatie 
van de website www.over5g.be is in handen van het 
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par l'IBPT, en collaboration avec les entités fédérées 
et en concertation avec des experts indépendants. 
L'IBPT collabore avec Sciensano pour étudier les 
effets potentiels des radiofréquences et des champs 
électromagnétiques en matière de biologie et de 
santé. Des informations sur cette étude sont 
également disponibles sur le site web. Un comité 
d'experts veille à ce que le contenu du site soit 
scientifiquement correct. 
 

BIPT, in samenwerking met de deelstaten en in 
overleg met onafhankelijke experts. Het BIPT werkt 
samen met Sciensano rond de mogelijke effecten 
van radiofrequenties en elektromagnetische velden 
op het vlak van biologie en gezondheid. Informatie 
over dat onderzoek staat ook op de website. Een 
expertencomité waakt over de wetenschappelijk 
correcte inhoud van deze site. 
 

18.03  Robby De Caluwé (Open Vld): Le fait que 

certains ménages n'aient toujours pas accès à 
l'internet à haut débit constitue un problème, surtout 
depuis que le télétravail s'est largement répandu. Le 
plan d'action doit être salué, tout comme la fourniture 
d'informations scientifiques sur la 5G. 
 

18.03  Robby De Caluwé (Open Vld): Dat er nog 

altijd huishoudens zijn zonder snel internet is een 
probleem, zeker nu thuiswerken zo ingeburgerd is. 
Het actieplan is een goede zaak, net zoals het 
verstrekken van wetenschappelijke informatie over 
5G.  
 

L'incident est clos. 
 
Le président: La question n° 55035075C de 
M. Patrick Prévot est reportée. 
 

Het incident is gesloten. 
 
De voorzitter: Vraag nr. 55035075C van de 
heer Patrick Prévot wordt uitgesteld. 
 

19 Question de Kathleen Verhelst à Petra 

De Sutter (VPM Fonction publique et Entreprises 
publiques, Télécoms et Poste) sur "Le dossier de 
la 5G" (55035384C) 
 

19 Vraag van Kathleen Verhelst aan Petra 

De Sutter (VEM Ambtenarenzaken en 
Overheidsbedrijven, Telecommunicatie en Post) 
over "Het 5G-dossier" (55035384C) 
 

19.01  Kathleen Verhelst (Open Vld): La ministre 

peut-elle faire le point sur le déploiement du réseau 
5G dans notre pays? Peut-elle fournir plus 
d'informations sur la politique belge en matière de 
réseaux privés 5G? Comment explique-t-elle notre 
mauvais score dans le classement de l'indice relatif 
à l'économie et à la société numériques (DESI)? 
Peut-elle expliquer le programme de subventions 
annoncé pour le B2B?  
 
Orange a pu lancer rapidement la 5G en Flandre 
grâce à l'assouplissement de la norme en matière de 
spectre. Des assouplissements seront-ils également 
nécessaires dans les autres régions pour que notre 
pays soit compétitif par rapport à d'autres? La 
ministre en discute-t-elle avec les décideurs 
politiques régionaux compétents? Quel est l'état 
d'avancement du dossier sur la répartition des 
recettes de la mise aux enchères? 
 

19.01  Kathleen Verhelst (Open Vld): Kan de 

minister een stand van zaken geven van de uitbouw 
van het 5G-netwerk in ons land? Kan ze het 
Belgische beleid inzake private 5G-netwerken 
toelichten? Hoe verklaart ze onze slechte score op 
de Digital Economy and Society Index (DESI)? Kan 
ze toelichting geven bij het aangekondigde 
subsidieprogramma voor b2b?  
 
 
Orange kon dankzij de versoepelde spectrumnorm 
in Vlaanderen snel aan de slag gaan met 5G. Zijn er 
ook in de andere gewesten versoepelingen nodig om 
concurrentieel te zijn ten opzichte van andere 
landen? Spreekt de minister daarover met de 
bevoegde gewestelijke beleidsmakers? Hoever 
staat het dossier inzake de verdeling van de 
opbrengsten uit de veiling? 
 

19.02 Petra De Sutter, ministre (en néerlandais): 

L'été dernier, nous avons organisé la mise aux 
enchères multi-bandes et en septembre, les droits 
d'utilisation pour les bandes 5G ont été attribués. 
Actuellement, les opérateurs travaillent sans relâche 
au déploiement des réseaux 5G, en tenant compte 
de l'obligation légale de couverture. 
 
Les derniers chiffres DESI datent de 2021, soit un an 
avant notre mise aux enchères. Nous présumons 
que la position de la Belgique s'améliorera 
sensiblement lors de la prochaine édition. 
 

19.02 Minister Petra De Sutter (Nederlands): Vorige 

zomer hebben we de multibandveiling 
georganiseerd en in september werden de 
gebruiksrechten voor 5G-banden toegekend. 
Momenteel zijn de operatoren volop bezig met het 
ontplooien van de 5G-netwerken, rekening houdend 
met de wettelijke dekkingsverplichting. 
 
De recentste DESI-cijfers dateren van 2021, een jaar 
voor onze veiling. We gaan ervan uit dat de positie 
van België in een volgende editie sterk zal 
verbeteren. 
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Nous finalisons actuellement deux projets d'arrêtés 
royaux. Le premier concerne l'attribution des 
fréquences 5G dans la bande 3 800-4 200 MHz à 
des réseaux d'entreprises privés. La Belgique veut 
être à l'avant-garde en matière de réseaux 5G 
privés, vu leur importance pour l'industrie et le 
secteur du B2B. Plusieurs pays voisins ont pris des 
initiatives similaires. Si nous voulons garantir la 
compétitivité de nos entreprises, nous ne pouvons 
pas rester à la traîne. 
 

Momenteel leggen we de laatste hand aan twee 
ontwerpen van KB. Het eerste ontwerp betreft de 
toewijzing van 5G-frequenties in de frequentieband 
3.800-4.200 MHz aan private netwerken van 
bedrijven. België wil een voortrekkersrol spelen op 
het vlak van private 5G-netwerken, gelet op het 
belang ervan voor de industrie en de b2b. 
Verschillende buurlanden nemen gelijkaardige 
initiatieven. Als we de concurrentiekracht van onze 
bedrijven willen verzekeren, mogen we dus zeker 
niet achterblijven. 

 
Avec le deuxième projet, nous permettons à l’IBPT 
de remettre aux enchères une partie du spectre 
invendu de la bande de fréquences 3 400-
3 800 MHz, qui a été mise aux enchères l’année 
dernière. 
 
Le 14 juillet 2022, le SPF Économie a lancé un appel 
à projets en vue de l’attribution de subventions pour 
des projets pilotes dans le cadre de la 5G, avec pour 
objectif de soutenir des environnements de test 5G 
innovateurs et de résorber quelque peu notre retard 
en Europe. Les 21 projets sélectionnés représentent 
un montant total de subventions de 20 millions 
d’euros. Ces fonds offrent l’occasion aux 
entrepreneurs innovants de se lancer. Ils devront 
ensuite faire leurs preuves. Il s’agit de projets dans 
les secteurs des soins de santé, de la sécurité 
publique, du transport et d’autres applications 
pouvant avoir un impact économique ou social. Étant 
donné que nous avions budgétisé un montant de 
24 millions d’euros pour les subventions dans le 
domaine de la 5G, nous lancerons prochainement 
un deuxième appel à projets pour le budget résiduel 
de 4 millions d’euros.  
 

Met het tweede ontwerp geven wij het BIPT de 
mogelijkheid om een stukje onverkocht spectrum uit 
de frequentieband 3.400-3.800 MHz, die vorig jaar 
werd geveild, opnieuw te veilen. 
 
 
Op 14 juli 2022 heeft de FOD Economie een 
projectoproep voor subsidies voor 5G-
pilootprojecten gelanceerd, met als doel innovatieve 
5G-testomgevingen te ondersteunen en onze 
achterstand in Europa enigszins in te halen. Er zijn 
21 projecten geselecteerd voor een totaal 
subsidiebedrag van 20 miljoen euro. Dat geld geeft 
innovatieve ondernemers de kans uit de startblokken 
te komen. Daarna zullen ze zichzelf moeten 
bewijzen. Het gaat om projecten in de sectoren van 
de gezondheidszorg, de openbare veiligheid, het 
transport en andere toepassingen die een 
economische of maatschappelijke impact kunnen 
hebben. Aangezien we 24 miljoen euro hadden 
begroot voor 5G-subsidies, zullen we binnenkort een 
tweede projectoproep lanceren voor het resterende 
budget van 4 miljoen euro. 

 

Dans le cadre d'un accord de principe, le 
gouvernement bruxellois a accepté une norme 
d'émission de 14,5 volts par mètre à l'extérieur, 
permettant ainsi le déploiement de la 5G. Nous 
devons toutefois attendre les arrêtés d'exécution. En 
région wallonne, la norme a été relevée par décret. 
La limite applicable à chaque opérateur, qui 
correspond à la norme flamande, s'élève à 9,2 volts 
par mètre pour une fréquence de 900 MH et, la limite 
cumulative est le double de cette fréquence, à savoir 
18,4 volts par mètre. La Belgique applique donc une 
limite plus stricte que le seuil d'exposition européen 
de 41,2 volts par mètre, mais la limite est 
suffisamment élevée pour permettre le déploiement 
de la 5G dans tout le pays. 
 
À l'heure actuelle, les négociations avec les régions 
sur la répartition des recettes issues de la mise aux 
enchères de la 5G est en cours. Pour ne pas 
compromettre l'issue de ces négociations, je 
n'entrerai pas dans les détails. L'enchère de l'année 
dernière a rapporté 1,4 milliard d'euros pour les 
licences pour une période de 20 ans, soit 70 millions 

De Brusselse regering heeft in een principeakkoord 
een stralingsnorm van 14,5 volt per meter 
buitenshuis aanvaard, wat de uitrol van 5G mogelijk 
maakt. We moeten nog wel wachten op de 
uitvoeringsbesluiten. In het Waals Gewest is de 
norm per decreet verhoogd. De limiet per operator, 
die is afgestemd op de Vlaamse norm, bedraagt 
9,2 volt per meter bij een frequentie van 900 MHz, 
de cumulatieve limiet is het dubbele ervan, namelijk 
18,4 volt per meter. België is dus strenger dan de 
Europese blootstellingslimiet van 41,2 volt per 
meter, maar de limiet ligt voldoende hoog om 5G 
overal in het land mogelijk te maken. 
 
 
 
Momenteel lopen de onderhandelingen met de 
regio’s over de verdeling van de inkomsten uit de 
5G-veiling. Om die onderhandelingen niet in het 
gedrang te brengen, kan ik daarover niet in detail 
treden. De veiling van vorig jaar heeft 
1,4 miljard euro opgebracht voor licenties voor een 
periode van 20 jaar, of 70 miljoen euro op jaarbasis. 
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d'euros par an. Il s'agit d'un montant largement 
supérieur à celui que nous avions prévu. Dans le 
budget 2023, le pouvoir fédéral a tenu compte de 
recettes s'élevant à 47 millions d'euros. Lors du 
contrôle budgétaire, l'on examinera si ce montant 
peut être maintenu. Les recettes ne seront pas 
adaptées en fonction de l'inflation. 
 

Dat is veel meer dan we hadden verwacht. In de 
begroting 2023 heeft de federale overheid rekening 
gehouden met een opbrengst van 47 miljoen euro. 
Bij de begrotingscontrole wordt bekeken of dit 
bedrag kan worden behouden. De opbrengsten 
worden niet aangepast aan de inflatie. 
 

L’incident est clos. 
 
Le président: La question n° 55035381C de 
M. Patrick Prévot est reportée. 
 

Het incident is gesloten. 
 
De voorzitter: Vraag nr. 55035381C van de 
heer Patrick Prévot wordt uitgesteld. 
 

La réunion publique de commission est levée à 
16h56. 
 

De vergadering wordt gesloten om 16.56 uur. 
 

 


